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БАС АЛМАЙ ЖҮРІП ЖАСТЫҚТАН,
ҚАҒЫЛАМЫЗ БА АСТЫҚТАН?
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Ауыл шаруашылы	ы ми-
нистр лігіні� жа�а басшысы 
Ай дарбек Сапаров�а шыны-
мен ауыр м�ра �алды. Сарап-
шы лар отанды� егін шаруа-
шы лы	ыны� апат�а �шыра	а-
нын айтады. Тіпті, Мәжіліс те 
"кі метке ж#гініп, бірден т$рт 
об лыста т$тенше жа	дай жа-
рия лауды с�рады. Жазда елді 
�уа�шылы� жайлады, к$рші-
лер су бермей, егінні� алды 
бос �а �урады. Ал к#з басы 
�ал пымен жауынды болып, 
ас ты�ты� #лкен б$лігі �ызып 
кет кен. 

ЕҢБЕК ӘРҚАШАН 
АҚТАЛАДЫ

БЕТ
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«ҰЛЫ ДАЛА ЖОРЫҒЫ»: 
       АЛАМАН АЯҚТАЛДЫ

АТЫРАУДА АУДАН ӘКІМДЕРІ 
СӨГІС АЛДЫ

БЕТ

4

Ең биік халықаралық мінберде с�з 
ал ған Қазақстан Президенті адамзат ба-
ласы бұрын-соңды басынан �ткермеген 
аса үлкен сын-қатерлермен бетпе-бет 
ке ліп отырғанын және геосаяси қақты-
ғыстардың жаңа кезеңіне �ткенін мәлім-
деді.

– Бұған БҰҰ Жарғысындағы халы қ-
ара  лық құқықтың негізгі принциптерінің 
бір мезетте бұзылуы себеп болып отыр. 
Құ қықтық темірқазықтың жойылуы қа-
зіргі халықаралық қатынастар жүйесіне 
уақыт �ткен сайын ауыртпалық түсіріп, 
түрлі қарама-қайшылық тудырады. 
Басты халықаралық құқықтық құжат-
тардың тәртібін сақтамау, тоқтатып қою 
және оны тәрк ету тәжірибесі – �те алаң-
датарлық жағдай. *йткені мұның соңы 
адамзаттың араздығына әкелуі мүмкін. 
Бұл жағдай сауда жүйесін бұзады, эко-
номиканың �зегі саналатын тасымал 
тіз бегін әлсіретеді, сондай-ақ азық-түлік 
қауіп сіздігіне зардабын тигізіп, инфля-
цияның қарқынын күшейтеді. Қазіргі 
қалыптасқан кері үдеріс адамдардың 
қайғысын қалыңдата түседі. 0лемде 108 
миллион адам мәжбүрлі түрде босқынға 
ай налды, 1 миллиардтан астам адам ке-
дей лікте �мір сүріп жатыр, 2 миллиард 
адам негізгі дәрі-дәрмектерге қол жеткізе 

алмай отыр. Ақыр соңында адамзат бола-
шақта әлемнің тұрақты дамуына сенімін 
жо ғалтуы ықтимал. *скелең ұрпақ �з де-
ріне мұра болып қалатын әлемнің енді 
жақ саратынына сенбейді. Сондықтан 
Қа зақстан БҰҰ Жарғысының қағи дат-
тарына �зінің мызғымас адал екенін тағы 
бір рет мәлімдейді, – деді Президент.

Мемлекет басшысының айтуынша, 
БҰҰ Бас Ассамблеясына жиналған к�ш-
басшылар адамзаттың тағдыры мен бо-
ла шағына жауапты.

– Диалог – жаңа принциптер мен 
нор малар бойынша келісімге қол жет кі-
зуге мүмкіндік беріп, қолайлы орта қа-
лып тастырудың жалғыз жолы. Қабыл да-
нып жатқан барлық шешімге қарамастан, 
әлем нің к�птеген аймағында қақты-
ғыстар жалғасып жатыр. Біз барлық 
тарапты БҰҰ Жарғысы мен халықаралық 
құ қықтың жалпыға бірдей нормаларын 
не гізге ала отырып, қақтығыстарды рет-
теу дің дипломатиялық жолын іздеуге 
ша қырамыз. Осы орайда Қазақстан Ук-
раина дағдарысын саяси реттеуді қол-
дайтын түрлі мемлекеттер мен елдер 
топ тары ұсынған барлық бастамалар мен 
жоспарларды жоғары бағалайды. Халық-
аралық дауларды шешуде әрқашан дип-
ломатия мен диалог басшылыққа алынуы 

керек. Сондықтан біз қазіргі жаһандық 
инс титуттардың жалғыз жүйесін тұрақ-
тандыруға барынша күш салуымыз қа-
жет, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сонымен қатар Мемлекет басшысы 
Қауіпсіздік Кеңесіне жан-жақты рефор-
ма жасамай, бұл қиындықтар еңсерілмей-
тінін мәлімдеді.

– Кеңесте «орта державалардың» жә-
не барлық дамушы елдердің үні күшейе-
ті ніне, анық естілетініне кәміл сенемін. 
Байқауымызша, Қауіпсіздік Кеңесі ты-
ғырықтан шыға алмайтын сияқты. Сон-
дықтан бейбітшілік пен қауіпсіздікті 
сақ тауда маңызды р�л атқара алуы үшін 
оның құрамында басқа елдер, соның 
ішінде Қазақстан да болуы керек. Біздің 
�ңірде Ұйымға мүше мемлекеттердің 
ықпалдастығының жандануы Азиядағы 
�зара іс-қимыл және сенім шаралары 
ж�ніндегі кеңесті құрлықтағы делдалдық 
пен бітімгершілікке үлес қосуға қабілетті 
толыққанды халықаралық ұйымға айнал-
дыруда оң ықпал етті. Қазақстан Шанхай 
ынтымақтастық ұйымының қазіргі т�-
рағасы ретінде 0ділетті әлем мен келі-
сім ді жақтайтын дүниежүзілік бірлік 
тура лы бастама к�терді. Біз сіздерді осы 
игі іс ке қосылуға шақырамыз. Бұл – жаңа 
қауіпсіздік парадигмасын, әділ эко но ми-
калық ортаны және таза планетаны қам-
титын бастама. Жаһандық Оңтүстік пен 
жаһандық Солтүстік арасында ашық 

диа лог орнату – оның негізгі арқауы, – 
де ді Мемлекет басшысы.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың айтуын-
ша, адамзат бетпе-бет келген барлық 
сын-қатерлердің ішінде ядролық қаруды 
қол дану қаупі ең жойқыны болуы мүмкін. 
30 жыл бұрын Қазақстан Кеңес �кіме ті-
нен мұраға қалған т�ртінші ядролық 
ар сеналынан �з еркімен бас тартты.

– Сондықтан ядролық күн тәртібінің 
ло гикасын қайта қарау керек. Ядролық 
державалар арасында ядролық қарудан 
ада әлем құру жолында �зара сенім мен 
ынтымақтастық болғанда ғана жаһандық 
тұрақтылықты қамтамасыз ете аламыз. 
Осыған байланысты Қазақстан Ядролық 
қаруға тыйым салу туралы шартты қатаң 
сақ тайтынын мәлімдейді. Біз қарусыз-
дану және қаруды таратпау саласы 
бойын ша жаңа тетіктерді дамытуды қол-
даймыз. 2045 жылға қарай ядролық қару-
дан толық бас тартудың стратегиялық 
жос пары қазіргі к�шбасшылардың жаһан-
дық қауіпсіздікті қамтамасыз етуге қос қан 
ең маңызды үлесі болуы мүмкін, – деді 
Қазақстан Президенті.

Мемлекет басшысы COVID-19 пан-
де миясының ауыр салдары болашақ 
био   логиялық қауіп-қатерлер алдында 
дәр менсіз екенімізді к�рсетіп бергеніне 
назар аударды. Осыған байланысты Қа-
зақстан Ассамблеяның Бас хатшысы мен 
Т�рағасына Биологиялық қауіпсіздік 

ж�  ніндегі халықаралық агенттік құру 
про цесін бастау туралы үндеу тастады.

– Біз Бас хатшы ұсынған «Бей біт ші-
лік тің жаңа күн тәртібін» қолдаймыз. Бұл 
стра тегиялық құжат әлемде белең алған 
се німсіздік пен �шпенділікке қарсы 
тұруы керек. Қазақстан келесі жылы �те-
тін Болашақ саммитінде Болашақ пак-
тісін қабылдау ісінде қолдаушы р�лін 
ат қарады. Бірақ қару-жараққа тыйым 
салу мен немесе декларацияға қол қою-
мен ғана бейбітшілік орнамайды. Бей-
біт шілік мәдениетін қалыптастыруда 
дінаралық және конфессияаралық 
диалог аса маңызды. Жуырда қасиетті 
кітаптарға құрметсіздік таныту актілері 
болды. Біз осы жағдайға алаңдаушылық 
білдіреміз. Исламға және басқа да 
діндерге қатысты жасалған мұндай та ғы-
лық әрекеттерден еркіндіктің, с�з бос-
тандығының және демократияның ны-
шаны білінбейді. Құран секілді қасиетті 
кі таптардың бәрі вандализмнен құқық-
тық тұрғыда қорғалуға тиіс. Түптеп кел-
генде, бейбітшілік мәдениеті тек «бір-
лігіміз – әралуандығымызда» және �зара 
құрмет қағидаттарына негізделе алады. 
Сондықтан мен Астанада �тетін 0лемдік 
және дәстүрлі діндер к�шбасшылары 
съ е зінің елеулі р�лін мақтан тұтамын, – 
деді Президент.

(Жалғасы 2-бетте)

ҚАЗАҚСТАН ӘДІЛЕТТІ ӘЛЕМ ҚҰРУДА 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚҚА ДАЙЫН

Мемлекет басшысы Нью-Йорк �аласына сапарында Б00 Бас Ассам-
б лея сыны� 78-сессиясы аясында $ткен Жалпы дебат�а �атысты.

19 �ырк#йекте «0лы дала жоры	ы» марафон-
бәйгесіні� 14-кезе�і ая�талып, елімізді� рухани 

астанасы Т#ркістан т$рінде же�імпаздар аны�талды. 
Жалпы, 5-19 �ырк#йек аралы	ында марафоншылар 

елордадан Т#ркістан �аласына дейін 1 300 
ша�ырымнан аса �ашы�ты�ты басып $тті. Марафон 14 

саты	а б$лінген. О	ан елімізді� 19 $�ірінен 
1 командадан �атысты. 

Марафонға қатысушыларға Ұлы дала рухын 
сезінуге және киелі жерлеріміз – Жошы хан, Алаша 
хан кесенелері, түркі руханиятының бесігі Түркістан 
қаласы сияқты тарихи орын дарға зиярат жасауға 
мүмкіндік туды.

Дүбірлі доданың жабылу салтанаты «Түр кіс тан-
арена» стадионы маңында ұйымдас тырылды. Сал-
танатты шарада «AMANAT» партиясының атқарушы 

хатшысы Дәулет Кәрібек, Туризм және спорт вице-
ми нистрі Сәрсен Құранбек, Түркістан об лысы әкімі 
ап паратының басшысы Еркеғали 0лім құлов, Ұлт-
тық спорт қауымдастығының прези денті Ислам бек 
Сал жанов, JORYQ ат спорты феде ра ция сының 
пре зиденті Бақытжан Тұрлы беков құт тықтау с�з 
с�й леп, жеңімпаздар мен жүлдегер лер ді мара пат-
тады.
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ҚАЗАҚСТАН ӘДІЛЕТТІ ӘЛЕМ ҚҰРУДА 
ЫНТЫМАҚТАСТЫҚҚА ДАЙЫН

(Басы 1-бетте)

Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
пікірінше, Қазақстан – �зінің 
ұлттық мүддесін к�здей отырып, 
�зекті ха лық аралық мәселелерді 
шешудің үнемі бейбіт жолын 
іздейтін мем лекет.

– Тәуелсіздік, аумақтық тұтас-
тық және егемендік – мұның бәрі 
халқымыз қазір де, келешекте де 
басшылыққа алатын мызғымас қа-
ғи далар. Біз барлық стра тегия лық 
мәселе бойынша негізгі одақ тас-
тарымызбен қарым-қатынасы-
мызды жалғастыра береміз, – деді 
Мемлекет бас шысы.

Президент даму құқығын қам-
та масыз ете отырып, жаһандағы 
�зекті мәселелерді шешуге ықпал 
ететін жаңа бағамдар керек екенін 
атап �тті.

– Ол үшін Дүниежүзілік сауда 
ұйымы ның қағидаттары мен ереже-
леріне негіз делген ашық, анық әрі 
инклюзивті к�п жақты сауда жүйесі 
қажет. Сонымен қатар бізге жаһан-
дық азық-түлік қауіпсіздігінің ана-
ғұрлым мінсіз жүйесін құруды 
ойлас тырған ж�н. Былтыр дүние-
жүзі халқының 10 пайызға жуығы 
аштықпен бетпе-бет келді. 3ндіріс 
к�лемін және азық-түлік тауар-
ларының экспорты мен импортын 
қоса алғанда, азық-түлік қауіпсіздігі 
ж� нін дегі ақпаратпен еркін алмасу 
ісін жан дандыру қажет. Біз халық-
аралық қауым дастықтың азық-
түлік дағдарыс тарына т�теп беру 
шараларын қаржылан дыруына 
ашық мониторинг жүргізуді бір-
лесіп қамтамасыз етуіміз керек. 
Қазақстан азық-түлік жеткізуші 
аймақтық хабқа айналуға дайын. 
Ол үшін бізде барлық қажетті 
ресурс, инфрақұрылым және 
логистика бар. Еліміз қазірдің 
�зінде Еуропа мен Азия арасындағы 
құрлықтық жүк тасы малы ның 80 
пайызға жуығы �тетін сенімді 
бағыт саналады. «Орта дәліз» 
аталатын Транскаспий халық-
аралық к�лік бағдары Шығыс пен 
Батыс арасындағы �зара қатынас-
тарды едәуір нығайта алады. Бұл 
к�лік бағдары маңызды нарықтар 
арасын дағы сауда қарқынын ұлғай-
тып, теңіз жо лы мен жүк тасымал-
дауға кететін уақытты екі есеге 
жуық қысқартуға мүмкіндік бере-
ді, – деді Қасым-Жомарт Тоқаев. 

Мемлекет басшысы климаттың 
�з ге руімен күрес ж�ніндегі мәсе-
леге баса мән берді.

– 2030 жылға қарай жаһандық 
темпе ратураның 1,5 градусқа 
к�терілуін шектей алғанның �зінде, 
Орталық Азиядағы температураның 
2,-2,5 градусқа дейін к� терілуімен 
бетпе-бет келеміз. Климат ж� нін-
дегі Париж келісімі аясында ау-
қымды жұмыс атқарылғанына 
қарамастан, біз барлығымыз к�мір-
тегісіз келешекке ұмтылысымыздан 
айнымауымыз қажет. Климат 
мәселесін сауда және инвес тиция-
лық ынтымақтастықты шектейтін 
шаралар үшін пайдаланбау керек. 
Керісінше, біз БҰҰ айқындаған 
Климат �згерісімен күрес ж�ніндегі 
оң шаралар сияқты нәтижелі 
�згерістерге баса мән беруге тиіспіз. 
Мұнда «жасыл» эко номикаға негіз-
делген жұмыс орындарын ашуға 
инвестиция құю, қазба отындарын 
пайдалануды субсидиялауды 
тоқтату және климаттағы �згеріске 
қарсы күрес әрекет терінің барлық 
деңгейінде әділеттілікті, инклю-
зивтілікті және әйелдердің қаты-
суын қамтамасыз ету шаралары 
қамты лады. Алайда тиісті қаржы-
ландыру болма са, климаттың �зге-
руі мен күрес ж�ніндегі ауқымды 
жоспар жүзеге асырылмайды, – 
деді Президент.

Қасым-Жомарт Тоқаев �з с�-
зін де Орталық Азия �ңіріндегі су 
тапшылығы трансшекаралық 
�зендер бассейнінде күрделі эко-
номикалық және басқа да мәселе-
лер туындатып отырғанына назар 

аударды. Мұндай жағдай келешекте 
бүкіл әлемде байқалады. 2040 жыл-
ға қарай суға жаһандық сұра ныс 
ұсыныстан 40 пайызға асып кетуі 
мүмкін.

 – Біз климаттың �згеруіне 
қарсы күрес ж�ніндегі шаралармен 
бірге осы бір маңызды жаһандық 
мәселені шешу үшін саяси күш-
жігеріміз бен экономикалық ре-
сурсы мызды жұмылдыруымыз 
керек. Келесі жылы Қазақстан 
Ха лықаралық Аралды қорғау қоры-
на т�рағалық етеді. Біз қоршаған 
ортаның одан әрі тозуына жол 
бермеу және бір кездері планета-
мыздағы аумағы ж�нінен т�ртінші 
орында тұрған к�лдің айналасын-
дағы тіршілікке кері әсерін болдыр-
мау жұмыстарын жалғас тырамыз. 
Қазір әлемдегі ең ірі к�л – Кас пий 
теңізі де суының тартылуы, су арна-
ларының бұрылуы, флорасы мен 
фауна сының ластануы сияқты 
экологиялық мәселелермен бетпе-
бет келіп отыр. Каспий теңізін 
құтқару мәселесі ұзақ мерзімді ха-
лық аралық ынтымақтастықты қа-
жет ететін ортақ басымдыққа 

айналуы керек, – деді Мемлекет 
бас шысы.

Президент Қазақстан Орталық 
Азия елдерімен к�пжақты ынты-
мақ тастықты одан әрі нығайтуға 
ниетті екенін айтты. Аймағымыз 
халық аралық қауымдастықтың 
«біртұтас әрі дербес» б�лігі ретінде 
маңыз ды р�л атқарады. Сондай-ақ 
дамудың жаһандық процестеріне 
�з үлесін қоса алады.

Қасым-Жомарт Тоқаев Ауған-
стан тұрақты, �ркендеген мемле-
кетке және сенімді сауда серіктесіне 
айналуы керек деп санайды. Осы 
орайда ол Алматыда Орталық Азия 
және Ауғанстан үшін БҰҰ-ның 
Орнықты даму мақсаттары ж�нін-
дегі �ңірлік орталығын ашу туралы 
бастаманы қолдауға шақырды.

Бұдан б�лек, Президент жиын 
қатысу шыларына Қазақстанда 
жүр гізіліп жатқан реформалар, 
Кон сти туцияға енгізілген түзету-
лер, елдегі саяси-экономикалық 
жүйенің жаңғыруы ж�нінде 
қысқаша мәлімет берді. Сондай-ақ 
елімізде жүр гізіліп жатқан ре-
форма лардың түп негізінде әділдік, 
теңдік, адалдық пен еркіндік 
қағидаттары жатқанын жеткізді.

– Менің пікірімше, кез келген 
жағдайда заң үстемдігін сақтау 
бәрінен басым тұруы қажет. Саяси 
реформалар мен адами капиталды 
дамытуға жұмсалатын инвестиция 
ғана экономикамызды әлдеқайда 
мықты әрі тұрақты ететінін жақсы 
түсінеміз, – деді Президент.

Мемлекет басшысының ай-
туын ша, Қазақстан гендерлік 
теңдікті қамтамасыз ету, әйелдер 
мен қыздардың құқықтарын және 
мүмкіндіктерін кеңейту тұрғысы-
нан едәуір ілгерілеген.

Президент жуырдағы Жол-
дауында, ең алдымен азаматтары-
мыздың лайықты �мір сүруіне 
қажетті мүмкіндіктерді қам тамасыз 
етуге бағытталған жаңа эко но-
микалық саясатты ұсынғанын атап 
�тті.

– 3скелең ұрпақтың денсау-
лығы, әл-ауқаты және сапалы білім 
алуы Қазақ станның мемлекеттік 
саясатының негізгі басымдығы 
саналады. Мен елімізді баянды 
болашаққа жетелейтін жастарға зор 
сенім артамын. Елімізде және 
шетелдерде кемел келешек үшін 
аянбай еңбек етеміз. Біріккен 
Ұлттар Ұйымының негізінде жат-
қан бірлік пен ұжымдық ықпалдас-
тық рухын жаңғыртайық! Жарқын 
әлем құруға деген ортақ мақса-
тымыз біздің әралуан дығымыздан 
әрдайым биік тұруға тиіс екенін 
есте ұстайық. Қазақстан жарқын, 
әділетті және орнықты әлем құру 
ісінде БҰҰ-ға мүше мемлекеттердің 
бәрімен ынтымақтастық орнатуға 
дайын, – деп с�зін қорытындылады 
Қасым-Жомарт Тоқаев.

Сондай-ақ Президент Қасым-
Жомарт Тоқаев Нью-Йорк қала-
сына жұмыс сапары аясында Орта-
лық Азия мен АҚШ мемлекеттері 
б а с ш ы л а р ы н ы ң  с а м м и т і н е 
қатысты. Жиында С5+1 серіктестігі 
ар қы лы экономика, энергетика 
және қауіпсіздік салаларында 

Орталық Азияның егемен дігін, 
орнықты дамуын және �ркендеуін 
одан әрі нығайту үшін бірлесіп 
жұмыс істеу мәселесі талқыланды.

Саммитте Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев АҚШ 
Президенті Джозеф Байденнен 
кейін с�йледі. Сонымен қатар ша-
ра ға Қырғызстан Президенті Садыр 
Жапаров, Тәжікстан Пре зиденті 
Эмомали Рахмон, Түрікмен стан 
Президенті Сердар Бердімұхамедов, 
3збекстан Президенті Шавкат 
Мирзиёев қатысты.

Кездесу барысында стратегия-
лық серіктестікті, саяси диалогті, 
сауда-экономикалық, инвестиция-
лық және гуманитарлық салалар-
дағы ынтымақ тастықты одан әрі 
дамыту, сондай-ақ Еуразия құрлы-
ғындағы бейбітшілік пен тұрақты-
лықты сақтау мәселелері жан-
жақты талқыланды.

Саммитте экономикалық ын-
ты мақ  тастық мәселесіне, сондай-
ақ америкалық компаниялардың 
маңызды қазба байлық тарды игеру, 
жаңартылатын энергия к�здері, 
�ңдеу �неркәсібі және басқа да 
бағыттарды дамыту мүмкіндіктеріне 
баса мән берілді.

Бұдан б�лек, пікірталас бары-
сында қауіпсіздік проблемаларын, 
соның ішінде киберқауіпсіздік, 
терроризм, экстремизм, заңсыз 
миграция және есірткі тасымалы 
секілді қауіп-қатерлерді шешу үшін 
ынты мақ тастықты нығайту пер-
спек тивалары қарастырылды.

Қазақстан Алматы қаласында 
Орталық Азия мен Ауғанстан үшін 
БҰҰ-ның Орнықты даму мақсат-
тары ж�ніндегі аймақтық орта-
лығын ашу ісінде АҚШ тарапының 
қолдауына сенім артатынын жет-
кізді.

Сондай-ақ Президент Нью-
Йорк қаласына жұмыс сапары ая-
сында бірқатар мемлекет басшы-
ларымен кездесті. Кения Респуб-
ликасының Президенті Уильям 
Рутомен кездесу барысында 

Кения мен сауда-экономикалық 
қатынастарды кеңей ту мәселелері 
талқыланды. Пре зидент Кенияны 
Африка құрлығындағы қарқынды 
дамып келе жатқан елдердің бірі 
ретінде атап �тіп, �зара ынтымақ-
тастықты дамытуға ерекше қызығу-
шылық туғызатын мемлекет екенін 
жеткізді. 3з кезегінде Уильям Руто 
қазақстандық компанияларды 
Кения экономикасына белсенді 
түрде инвестиция құюға, соның 
ішінде астық терминалын салу 
арқылы Момбаса портын кеңейту 
мүмкіндігін қарастыруға шақырды. 
Мемлекет бас шы сы �зара ынты-
мақ тастықты нығайтудың мүмкін-
дік терін зерттеу үшін Кенияға сауда 
миссиясын жіберуге ниетті екенін 
айтты.

Сонымен қатар Мемлекет бас-
шы сы Моңғолия Президенті 
Ухнаагийн Хурэлсухпен келісс�з 
жүргізіп, Қазақстан мен Моңғолия 
арасындағы тығыз әрі дәстүрлі 
достық қарым-қатынасты атап �тті. 
Сондай-ақ екіжақты байланыс-
тарды стратегиялық серіктестік 
дең гейіне дейін кеңейту мүмкін-
дігіне назар аударды. Мұнымен 
қоса Қасым-Жомарт Тоқаев сауда-
экономикалық ықпалдастыққа тың 
серпін беру үшін Үкіметаралық 
ко мис сия ның жұмысын жандан-
дырып, Қазақстан мен Моңғолия-
ның Іскерлік кеңесін құру қажет 
екенін айтты.

Мемлекет басшысы Португалия 
Президенті Марселу Ребелу де 
Соузамен де кездесіп, екі елді 
достық қатынастар мен �зара 
тиімді ынтымақтастық байла ныс-
тыратынын атап �тті. Тараптар 
инвес тиция, су ресурстарын бас-
қару, туризм және басқа да салалар-
дағы жан-жақты қатынастарды 
одан әрі арттыру үшін зор әлеует 
бар екенін айтты.

Мемлекет басшысының Черно-
гория Президенті Яков Милатович-
пен кездесуі барысында Президент 
Қазақстан Черно горияны Оңтүс-
тік-Шығыс Еуропадағы маңызды 
серіктес ретінде қарастыратынын 
атап �тті. Қасым-Жомарт Тоқаев 

ке лесі жылы Подгорица қаласында 
Қазақстан ның Консулдығын ашу 
жоспары туралы айтты. Бұл қадам 
екі ел арасындағы іскерлік және 
тұлғааралық байланыстарды дамы-
туға тың серпін береді. 3з кезегінде 
Яков Милатович екіжақты ынты-
мақ тас тықтың қарқынды дамып 
келе жатқанын атап �тті. Черно-
гория Президенті жан-жақты бай-
ла нысты одан әрі нығайтуға ниет 
білдірді.

Қасым-Жомарт Тоқаев БҰҰ Бас 
Ассамблеясының 78-сессиясы ая-
сын да Румыния Президенті Клаус 
Йоханниспен кездесті. Мемлекет 
басшысы Қазақстан мен Румыния 
арасындағы сауда-эко номикалық 
байланыстардың қарқынды дамып 
келе жатқанын атап �тті. Румыния 
– Қазақстанның Шығыс Еуропа-
дағы жетекші сауда серіктесі. 
Бүгінде екіжақты сауда-саттық 
к�лемі 20 пайызға артып, 1,3 мил-
лиард долларға жетті. Мемлекет 
басшысы сауда-экономикалық 
қарым-қатынастарға тың серпін 
беру үшін Үкіметаралық комис-
сияның, Қазақстан және Румыния 
Іскерлік кеңесінің жұмысын 
жандандыру керек екенін айтты.

Қасым-Жомарт Тоқаевтың 
Нью-Йоркқа жұмыс сапары Корея 
Респуб ликасының Президенті Юн 
Сок Ёльмен кездесумен қорытын-
ды ланды. Sңгімелесу барысында 
қазақ-корей стратегиялық серік-
тес тігін одан әрі дамыту перспек-
тива лары талқыланды. Қазақстан 
Президенті екіжақты тауар айна-
лымы былтыр 6 миллиард дол лар-
дан асып, тұрақты �сім байқалып 
отырғанын айтты. Сонымен қатар 
корей компания ларының Қазақ-
стан экономика сына салған инвес-
тиция ларының жалпы к�лемі 8 
миллиард дол лардан асып, еліміз-
дегі ең ірі 10 инвес тордың қатарын-
да нық тұр ғанын жеткізді. 

THE HILL (АҚШ) БАСЫЛЫМЫ

Қасым-Жомарт ТОҚАЕВ, 
Қазақстан Республикасының Президенті

Біріккен Ұлттар Ұйымы осыдан 78 жыл бұрын құрылғаннан 
бері БҰҰ Бас Ассамблеясы жаһандық деңгейдегі �зекті мәселелерді 
шешу үшін әлемдегі ең ықпалды к�шбасшылардың басын қосып 
келеді. Жыл сайын бұл саммитке жина латын ат т�беліндей 
азаматтардың мой нына орасан зор жауапкершілік артылады. 
Сондай-ақ жиында, бір қарағанда, елеусіз болып к�рінетін, ал 
шын мәнінде миллиардтаған адамның тағдырын �згерте алатын 
шешімдер қабылданады.

Биылғы жауапкершілік жүгі әдет тегіден әлдеқайда ауыр. 
Осыдан ондаған жыл бұрын мемлекеттер халықаралық қарым-
қатынаста бір-біріне 
қарама-қайшы екі 
тарапқа ғана б�лінсе, 
енді мүлде ыдырап, 
б�лшектеніп барады. 
Біз бұған жол бер-
меуіміз керек. Ақиқа-
тын айтайық, қазір – 
жер шарының алдағы 
тағдыры айқын дала-
тын, адамзат тарихын-
д а ғ ы  е ң  м а ң ы з д ы 
кезең.  

Дүниежүзінің к�ш-
бас шылары кли мат -
тың �згеруі, жа сан ды 
интеллект және басқа 
да к�пте ген мә селе 
бойынша алдағы ай-
лар да немесе жыл дар-
да нақты ше шім қа-
был дауы керек. Бұл 
шешімдер онда ған, 
тіпті жүздеген жылға 
ықпал етеді. Осы орай-
да халық аралық диа-
логтің әр бір қыры 
маңыз ды, мәнді бола 
түседі.

Бүгінде әлемдегі 
әріптестерім �з уа қы-
тын жаңадан пайда 
болған дағдарыстар 
мен түйткілдердің 
түйінін тарқатуға жұм-
сап жүр. Біз, бірінші 
басшы ретінде мұндай 
сын-қатерлерді елемей отыра алмаймыз.

Мен жер жүзіндегі әріптестеріме үн қатқым келеді. Біз жалпы 
адамзаттың бо ла шағы үшін жауапты екенімізді ешқашан естен 
шығармауымыз керек. Ол міндет – саяси мансабымыздан да, жер 
бетінде �лшеп берілген �мірімізден де артық.

Соңғы жылдардағы оқиғалардан �зіміз бұрыннан нақты 
білетін, бірақ онша мән бере қоймаған қауіп-қатерлерге мүлде 
да йын емес екеніміз айқын к�рінді. 3йткені ондай жағдай 
туындауы екіталай деп бейқам жүрдік.  

Пандемия – соның нақты к�рінісі. Қарапайым вирус штаммы 
туғызған дүрбелеңге бір де бір елдің толық дайын болмағаны рас. 

Тағы бір мысал – ауа райының �згеруі. Бұл дағдарыс аяқ 
астынан, бірнеше күнде пайда бола қалған жоқ. Ол бірте-бірте 
ондаған жылдар бойы к�з алдымызда баяу дамыды. Адамзат бұған 
немқұрайлы қа рап, қажетті шешім қабылдауды кейінге ысыра 
берді. Болар іс болып, бояуы сіңіп, енжарлығымыздың зардабы 
�зімізге тие бастағанда ғана ахуалды түзету үшін қам жасауға 
кірістік. Бірақ бұл шаруа қолымыз дан келе ме, жоқ па, оны уақыт 
к�рсетеді.

Осы қауіптердің ішіндегі ең сұмдығы – ядролық қарумен 
қырып-жою қатері. Бұл қатер соңғы айларда бұрын-соңды бол-
маған деңгейге жетіп, ядролық дер жавалар арасындағы текетірес 
күшейе түс ті. Мұндай қақтығыстар әлемнің түкпір-түкпірінде бой 
к�рсете бастады, тіпті жағдай сонау қырғи-қабақ соғыс 
кезіндегіден де шиеленісіп кетті.  

Қазақстан ядролық қарудың зардабын қатты тартқан ел ретінде 
жаппай қырып-жоятын қаруды таратуға қарсы жаһандық қозғалыс 
к�шінің басында жүр. Алайда бірқатар жетістікке жеткенімізге 
қарамас тан, әлі де құрдымға кетудің аз-ақ алдында тұрмыз. Бұл 
жағдай жылдар бойы жалғас қан бейбіт �мір сыйлаған мүмкін дікті 
пайдалана алмағанымызды к�рсетеді. 

Осы мәселенің айрықша маңызды екеніне қарамастан, әбден 
қордаланған бұл түйткілге �те сирек назар аударамыз. Қазір саяси 
қарым-қатынастың белсен ділігі арта түскенімен, біз бәрібір 
қолымыз ды мезгілінен кеш сермеп, тығырыққа тірелген сәтте ғана 
оны шешуге талпы намыз. 

Тіпті, бүгінде климаттың �згеруіне қа тысты �те �зекті 
проблеманың �зі халық аралық форумдар мен кездесулердің күн 
тәртібіндегі шұғыл шешуді қажет ететін маңызды мәселелер 
тізімінен жиі түсіп қа лады және �тпелі дағдарыс ретінде қарас-
тырылады. 

Sрине, кейінгі ұрпақтың тағдырына алаңдасақ, қазіргі 
жүгенсіздікке жол беруге болмайды. Біз �з елдеріміздің к�ш бас-
шысы ретінде халқымыздың тұр мыс сапасын жақсарту үшін қол-
дан кел геннің бәрін жасап, күнделікті туын дай тын мәселелерді 
үнемі шешіп отыра мыз. Бұл жауапкершілікті қаперден шыға рып 
алсақ, саяси мансабымыздың ғұмыры қысқа болмақ.

Сонымен бірге біз алдағы проблема лардың қайсысы маңызды 
екенін айқын дап, халқымыздың болашағына тікелей әсер ететін 
мәселелерге к�бірек назар ау да руымыз керек. 

Қазақстан ядролық қарусыздану ісіне күш-жігерін жұмсай 
отырып, жоғарыда айтылған бірнеше бағыт бойынша белсенді 
жұмыс жүргізеді.

Біз Біріккен Ұлттар Ұйымының Био логиялық қауіпсіздік 
агенттігін құру қажет деп санаймыз. Бұл құрылым әлем қауым-
дас тығының алдағы уақытта пайда болуы ықтимал пандемиямен 
тиімді күресуіне мүмкіндік береді. Сонымен бірге біз жаһан дық 
су және азық-түлік қауіп сіздігі мәселесін ашық к�теріп келеміз. 
Уран, литий, сирек кездесетін металдар және басқа да маңызды 
пайдалы қазба ларды игерудің тиімді тәсілдерін іздестіру арқылы 
болашақтың эко номика сын қа лып тастыру үшін халықаралық 
серіктес термен тізе қосып жұмыс істей береміз.

Алайда бұл күш-жігеріміз, шын мә нінде, халықаралық 
деңгейде қолдау тапса ғана маңызды әрі тиімді болмақ. Ол үшін 
бүкіл әлемдегі мемлекеттердің к�шбасшы лары табанды, к�реген 
болуы және батыл шешімдер қабылдай білуі қажет. Бұл – әсіресе, 
жаһандану үдерісі мен бұқаралық ақ парат құралдары саяси 
қысымын арт ты рып, елдердің арасына жік салып жат қан мына 
заманда оңай шаруа емес. Мұн дай үрдіс �з іргемізде де, алыс 
аймақтарда да болып жатыр. 

Дегенмен адамзат тарихындағы тұрақ ты және �ркениетті 
әлемге жол ашамыз десек, мәселені тереңнен ойлап, алысқа к�з 
тігуден басқа амал жоқ. Біз негізгі күш-жігерімізді алдағы бірнеше 
айды ғана емес, тұтас ғасырлық бола шағымызды айқын дауға 
жұмылдыруымыз керек. Sйтпесе, �з азаматтарымыздың және 
барша адамзат тың алдындағы пары зымызды �тей алмай мыз. 

БҰҰ БАС АССАМБЛЕЯСЫ 
АДАМЗАТТЫҢ ЖАҚЫН 
АРАДАҒЫ ҒАНА ЕМЕС, 
ТҰТАС ҒАСЫРЛЫҚ 
БОЛАШАҒЫН АЙҚЫНДАУҒА 
БАСА МӘН БЕРУІ КЕРЕК
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Палата Т�рағасының айтуынша, 
2023 жылғы Жолдаудың экономи ка-
лық басымдығы еліміздің теңгерімді 
дамуы үшін маңызды. Егер бұрын 
сая си реформаларға баса назар ау-
дарылса, қазір қалыптасқан саясат ты 
экономикалық шаралармен теңес-
тірген ж�н.

«&ткен жылдары, әсіресе Қаң тар 
оқиғасынан кейін саяси жүйені ре-
формалау бойынша жүйелі шара лар 
қабылдау �те маңызды болды. Қазір, 
жал пы алғанда, саяси салада бел гілі 
бір ілгерілеушілікке қол жет кі зілді 
деп айта аламыз. Енді бізге эко -
номика лық бағытты жетілдіру қа-
жет. Экономика мызда қордала нып 
қалған мәселелерді шешудің маңы-
зы зор. Осыған байланысты биыл ғы 
Жолдауда жаңа экономи ка лық 
модельдің мақсат-міндеттері ай  -
қындалып, оған қол жеткізудің 
маңызды тетіктері к�рсетілген», – 
деді Мәулен 1шімбаев.

Сенат Т�рағасының айтуынша, 
ал ға қойылған мақсаттарға қол жет-
кізу үшін т�рт шарт орындалуы 

керек. Олар экономиканың дамуына 
қа жет ті серпін беріп, жыл сайын 6-7 
пайыз дық �суді қамтамасыз етеді.

«Бірінші шарт – экономиканың 
бар лық субъек тілерінің, ең алдымен, 
кә сіпкерлердің, мемлекеттік орган-
дар дың, құқық қорғау органдарының 
нақты, түсінікті, ашық, әділ және 
ұзақ мерзімді «ойын ережелерін» қа-
былдау. Екінші шарт – инфра құ ры-
лымды дамыту және кәсіпорын-
дары мызды шикізатпен қамтамасыз 
ету. Үшіншіден – бизнесті несие-
лермен және инвестициямен қам та-
масыз ету. Енді экономикамызды 
дамыту үшін банктердің қызметін 
жан дандыруға қажетті қандай заң-
дарды �згерту керек екенін қарас-
тырамыз. Т�ртінші шарт – ішкі 
на рықты жүйелі түрде қорғау. Иә, біз 
Еура зиялық экономикалық одақтың 
және Дүниежүзілік сауда ұйымының 
мүшелеріміз. Алайда ДСҰ аясында 
да кәсіпкерлерімізді қорғаудың 
барлық заңды құралдарын қолданып 
жатқан жоқпыз», – деді Сенат Спи-
кері.

МАҚСАТҚА ЖЕТУДІҢ 
ТӨРТ ШАРТЫ

Мәжіліс Спикері Ерлан �оша-
нов ел бас шылы�ымен кездесіп, 
Sam sung Electronics және Сеул 
�лт ты� �ылыми-техни калы� уни-
вер ситетінде болды. 

Қазақстан делегациясы �з жұмысын 
Мә жіліс Спикерінің Корея Республи ка-
сы ның Премьер-министрі Хан Док Сумен 
кездесуінен бастады.

Ерлан Қошанов Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың 2021 жылы 
Ко реяға мемлекеттік сапары екі ел арасын-
дағы кеңейтілген стратегиялық әріптес-
тік ке жол ашқанын атап �тті. Бүгінде 
Ко рея Қазақстан экономикасындағы ең 
ірі алты инвес тордың қатарында.

– Жуырда біздің Президентіміз ха лық-
қа Жол дауын жариялады. Ол ел эко но-
микасын жаңа модельге к�шіру туралы 
мін дет қойды. &ндіріс, энергетика, банк 
пен IT секторын дамытуға басым дық бері-
ліп отыр. Корея осы салаларда әлемдік 
к�ш басшы ел және бізге сіздердің тәжі ри-
бе леріңіз қызықты. Мұның бәрі Қазақстан 
мен Корей ынтымақтастығын нығайту 
үшін жаңа мүмкін діктерге жол ашады, – 
деді Мәжіліс Т�рағасы.

Ерлан Қошанов Корея Республикасы 
Ұлт тық Ассамблеясының т�рағасы Ким 
Чжин Пхёмен кездесті. Мәжіліс Спикері 
әріп тесіне Қазақстандағы саяси және эко-
номикалық �згерістер туралы мәлімет 
бе ріп, конституциялық реформалардың 
нә тижесінде Парламенттің р�лі күшей-
генін айтты.

– Біздің елдеріміздің Парламенттері 
арасында берік серіктестік қатынас ор на-
ған. Парламенттік достық топтары белсене 
жұ мыс істеп жатыр. Комитеттер деңгейінде 
сын дарлы диалог пен заң шығару сала сын-
да тәжірибе алмасу арта түсуде, –  деді 
Мәжіліс Спикері.

Сонымен қатар Қазақстан делегациясы 
Samsung Electronics компаниясының 
президенті Пак Сунг Химен кездесті. Онда 
компанияның Қазақстандағы қазіргі және 
алдағы ауқымды жобалары талқыланды.

Сондай-ақ Ерлан Қошанов Сеул ұлт тық 
ғылыми-техникалық университетінде 
болды. Бұл оқу орнының филиалын  жақын 
арада Қызыл ордадағы Қорқыт ата уни-
верситетінде ашу жоспар ланып отыр. Сеул 
техникалық университетінде оқитын қа-
зақстандық студенттермен де кездесу �тті.

Бұдан соң Палата Т�рағасы Ерлан Қо-
шанов бастаған Мәжіліс депутаттары Ор-
та лық Азия елдері мен Корея Республикасы 
арасындағы ынтымақ тастық мәселелері 

ж� ніндегі парламент спикер лерінің I кеңе-
сіне қатысты.

Іс-шарада Қазақстан, Корея, Қырғыз-
стан, Тә жікстан, Түрікменстан және &з-
бекстан парла менттерінің спикерлері с�з 
с�й леді. Ерлан Қошанов Қазақстан де ле-
гациясының атынан Корея Республикасы 
Ұлттық Ассамблеясының т�рағасы Ким 
Чжин Пхёге саммитті жоғары деңгейде 
ұйым  дастырғаны үшін алғысын білдірді. 
Ол Орталық Азия елдерімен жан-жақты 
ықпалдастықты арттыру және �ңірдің 
әлеуетін нығайту Қазақстанның сыртқы 
саясаттағы басым бағытының бірі екенін 
атап �тті. 

– Президент Қасым-Жомарт Тоқаев 
ал дағы он жылдық Орталық Азия �ңірі 
үшін маңызды кезеңге айналады деп са-
найды. Бұл ретте бізге �з эко номикалық 
мүм кіндіктерімізді, ортақ әлеуетімізді 
барын ша пайдалану �те маңызды, – деді 
Ерлан Қошанов.

Кездесудің негізгі отырысы Орталық 
Азия елдері мен Корея арасындағы �ңірлік 
ын тымақтастықтың басымдықтарына ар-
налды. Мәжіліс Спикері �ңірдегі қауіп сіз-
дік ті қамтамасыз ету басты мәселенің бірі 
еке ніне назар аударып, Қазақстан пар-
ламентшілері аймақтағы тұрақтылықты 
сақтауға бар күш-жігерін салып жатқанын 
айтты.

– Ынтымақтастығымыздың �зекті мә-
селелері қатарында климаттың �з геруіне 
қарсы күрес, қоршаған орта мен биоалуан-
түр лілікті сақтау, су ресурстарын, соның 
ішін де трансшекаралық ресурстарды тиім-
ді пайдалану мен қорғау болуға тиіс, – деді 
Ерлан Қошанов.

Мәжіліс Т�рағасы қазірдің �зінде 
Орта лық Азия тұрғындары Арал теңізінің 
эко логиялық апатының, мұздықтардың 
еруі және жердің тозуының теріс әсерін 
сезі ніп отырғанын атап �тті. Осы орайда 
Ер лан Қошанов корейлік жетекші маман-
дармен тәжірибе алмасуға шақырды. 

Талқылау арнаулы екі сессияда әрі 
қа рай жал ғасын тапты. Қатысушылар 
Ор талық Азия мен Корея Республикасы 
ара сындағы үздіксіз �ңірлік эконо ми-
калық ынтымақтастықтың мүмкіндіктері 
мен цифрлық трансформация саласын-
дағы қарым-қатынас туралы пікір алмас-
ты. Мәжіліс Спикері Мемлекет басшысы-
ның бастамасымен жуырдағы Жолдауын-
да айтылған жаңа экономикалық модельді 
іске асыруға Қазақстанның кіріскенін 
атап �тті. Мұнда біздің еліміз Корея Рес-
пуб ли ка сымен инновация, жасыл тех но-
логиялар, энергетика, �неркәсіптік �н-
діріс, IT және банк секторындағы ын ты-
мақтастықтың зор перспектива ларын 
аңғарып отыр.

С�з соңында Ерлан Қошанов қазір 
Ор талық Азия �ңірінде экономика, саясат 
және мәдени бай ла ныстар қарқынды 
дамып жатқанына назар ау дарды. Мұның 
бәрі Корея Республикасымен �ңірлік ық-
пал дастықты арттыру үшін жаңа мүм кін-
діктерге жол ашады.

Іс-шара қорытындысы бойынша Ор-
талық  Азия елдері мен Корея Респуб ли-
ка сы парламенттері т�рағаларының «Бо-
лашаққа бағдарланған �зара тиімді қа-
тынастарды дамыту» тақырыбындағы ал-
ғашқы кез десуі нің бірлескен декларациясы 
қабыл данды.

СЕРІКТЕСТІККЕ 
СЕРПІН БЕРЕР САПАР

Сенат Спикері Мәулен !шімбаев Мем ле кет басшысыны" Жол-
дауында�ы экономикалы� басымды� туралы баян дады. Baitass-
ovLive YouTube арнасына бер ген с�хбатында ол жа"а эко номика-
лы� модельге к(шуді" т(рт негізгі шартын атап (тті.

Кеше Ерлан �ошановты" т(ра �а-
лы �ымен Мәжілісті" жалпы отырысы 
(тті. Онда депутаттар «�аза�стан 
Рес    публикасыны" кейбір за"на ма-
лы� актілеріне �аза�стан Респуб ли-
касыны" 0лтты� �орынан балалар�а 
т( лем жасау  мәселелері бойынша 
(з герістер мен толы�тырулар енгізу 
ту ралы» за" жобасын екінші о�ы-
лым да �абылдап, екі халы�аралы� 
ке лісімді ратификациялады. 

Наурызбек САРША

Ұлттық қордан балаларға т�ленетін 
т� лемдер туралы түзетулер Мемлекет бас-
шы сының «Ұлттық қор – балаларға» жо-
ба сын іске қосу мақсатымен Парламент 
де путаттарының бастамасы негізінде әзір-
 ленген еді. 

Қаржы және бюджет комитетінің мү-
шесі Берік Бейсенғалиевтің айтуынша, 
ұлт тық қордың жылдық инвестициялық 
кірі сінің 50 пайызы балалар 18 жасқа тол-
ғанға дейін олардың арнайы жинақ шот-
тары на аударылады. Бұл қаражатқа олар 
бо лашақта тұрғын үй жағдайын жақсартып 
немесе білім ала алады. Тұрғын үй сатып 
алу ға немесе жақсартуға Қазақстан аума-
ғын да ғана рұқсат етіледі, ал білім алу үшін 
шет елдік оқу орнында оқуға мүмкіндік бар. 

– Бала 18 жасқа толғанға дейін есепке 
жа зылған қаражат ұлттық қорда болады 
және Ұлттық банк қаржы құралдарына 
инвестициялауды жалғастырады. Баланың 
туған күнінен бастап немесе баланың Қа-
зақстан Республикасының азаматтығын 
ал ған күнінен бастап он сегіз жасқа тол-
ған ға дейін оның бағдарламаға қатысқан 
тиіс ті жылы үшін әрбір баланың шотына 
бір дей сома аударылатын болады, – деді 
Берік Бейсенғалиев баяндамасында.

Депутат жинақ және т�лем тетігі 2024 
жылдың 1 қаңтарынан басталатынын атап 
�тті. Шотта жинақталған қаражатты он 
се гіз жасқа толғаннан кейін ғана пайда-
лану ға мүмкіндік беріледі. Алайда балалар 
азаматтықты �згерткен немесе жоғалтқан 
кез де бұл құқығынан айырылады. Соны-
мен қатар т�ленетін қаражат салық салу-
дан босатылады. 

Сондай-ақ заң жобасы мақсатты жи-
нақ тарды және оларды т�леуді тоқтата 
тұ ру, тыйым салу, тәркілеу мүмкіндігін 
шек теу шараларын, алушы қайтыс болған 
не месе қайтыс болды деп танылған жағ-

дай да мұрагерлердің оларды алу құқықта-
рын белгілейді. 

Нәтижесінде, мәжілісмендер заң жо-
басын екінші оқылымда қабылдап, Се нат-
қа жолдады. Бұдан б�лек, екі халықаралық 
ке лі сімді ратификациялады. Оның бірі – 
Түр кі инвестициялық қорын құру туралы 
ке лісім.

 – Қор түркі мемлекеттері құрған ал-
ғаш қы және негізгі бірлескен қаржы инс-
ти туты болады, оның қызметі Түркі мем-
ле кеттері ұйымына қатысушы мемлекет-
тер дің экономикалық әлеуетін жұмыл-
дыру ға, кәсіпкерлікке, оның ішінде шағын 
жә не орта бизнеске, сондай-ақ жұмыс 
орын дарының �суі мен ашылуына жәр-
дем десуге бағытталатын болады, – деді 
Ха лықаралық істер, қорғаныс және қауіп-
сіздік комитетінің хатшысы Айдос Сарым 
қо сымша баяндамасында. 

Қор аясында Қазақстан халықаралық 
жә не ұлттық қаржы институттарымен, 
сау да-�неркәсіп палаталарымен және же-
ке ұйымдармен ынтымақтастық орнатуға, 
�ңірішілік сауданы, к�ліктік-логистика-
лық тізбектерді, қоймалық және �ндірістік 
қуат тарды кеңейтуге мүмкіндік алады.

Екінші құжат – Қазақстан мен Қытай 
үкі мет тері арасындағы екі елдің аза мат-
тарына қатысты ақпарат алмасу туралы 
ке лісім. Ол к�ші-қон және қос азаматтыққа 

қар сы іс-қимыл саласындағы тараптардың 
құ зыретті органдарының ынты мақ тас ты-
ғына құқықтық негіз жасайды.

– Азаматтарға қатысты к�ші-қон са-
ла   сында ақпарат алмасу тетігін жасау 
осын дай фактілерді жедел анықтауға және 
осын дай бұзушылықтардың алдын алу 
ж� нінде тиісті шаралар қабылдауға мүм-
кіндік береді. Келісімді ратификациялау 
біз дің елдеріміз арасындағы құқықтық 
тәр тіпті, қауіпсіздікті одан әрі дамытуға, 
сақ тауға және екіжақты ынтымақтастықты 
ны ғайтуға ықпал ететін болады, – деді 
Заң  нама және сот-құқықтық реформа ко-
митетінің мүшесі Жарқынбек Амантайұлы. 

Бұдан б�лек, жалпы отырыста депутат 
Вера Ким Экология мәселелері және 
табиғат пайдалану комитетінің құрамына 
сайланды. Ол депутаттық �кілеттігін тоқ-
татқан Ғалымжан Елеуовтің орнына Мә-
жілістегі «АМАNАТ» фракциясының қа-
та рына қосылды. Айта кетейік, кеше 
Орталық сайлау комиссиясы бос тұрған 
мандатты Вера Кимге беру туралы қаулы 
қа былдаған болатын. Ол 2021 жылдан 2023 
жыл дың қаңтарына дейін VII шақы ры-
лымдағы Мәжіліс депутаты болды.

Жалпы отырыс соңында мәжілісмендер 
�зек ті әлеуметтік және экономикалық 
мә селелер бойынша жауапты мемлекеттік 
ор гандарға бірқатар депутаттық сауал жол-

дады. Мәселен, Премьер-Министр 1ли-
хан Смайыловқа жолдаған сауалында 
Мә жіліс депутаты Мақсат Толықбай Ал-
матының айналасында тұратын жарты 
мил лион адамның �тінішін мәселе қылып 
к� терді. Депутаттың айтуынша, Қонаев 
қа л асы, Қарасай, Еңбекшіқазақ, Талғар, 
Жамбыл, Іле ауданының �зінде 674 саяжай 
бар. Тұрғындарының саны бес жүз мыңға 
жақындаған.  Бұл деректің �зін де нақты 
айту қиын.  Себебі азаматтар тұрғылықты 
мекенжай бойынша тіркеле алмаған соң 
жәрдемақы мен мемлекеттік к�мек алу 
үшін Алматы қаласына тіркелуге мәжбүр. 
Ал халық қысы-жазы тұрғынжай етіп 
отыр ған жүздеген саяжайда  мектеп, бала-
бақ ша, қоғамдық к�лік қатынасы, ме ди-
циналық жәрдем  к�рсету, асфальт, пошта, 
бай ланыс пункттері әлеуметтік қызмет 
инф рақұрылымы, әлеуметтік нысандар 
аты мен  жоқ. Электр қуатына дейін жеке-
нің қолында. Екі есе тарифпен т�леуге 
мәжбүр. Оқу жылы басталғалы балалар 
бір неше шақырым жердегі мектепке бал-
шықпен барып, кейде иттерге таланып 
жа тыр дейді. «Қысқасы, жүздеген мың 
отан дасымыздың сұрайтыны – «ауыл» 
ста тусы.  &йткені қолданыстағы заңнамаға 
сәй кес,  жергілікті атқарушы органдар 
бюджет қаражатын қалалық және ауылдық 
аумақтарды дамытуға ғана б�ле алады. Бұл 

түйткілді мәселені Үкіметтің деңгейінде 
күн тәртібіне шығармасақ, бұның арты 
үл кен әлеуметтік шиеленіске алып келуі 
мүм кін», – дейді мәжілісмен. 

Ал депутат Нартай Аралбайұлы еңбек 
миг рациясы туралы с�з қозғап, жұмыс 
іздеп нәпақа қамымен шетел асып жатқан 
жастардың  заңдық тұрғыда еш қорғансыз 
қалып жатқанын атап �тті. 

«Ресми дерек, 2022 жылғы жағдай 
бойын ша Оңтүстік Кореяда  еліміздің 
9 600 азаматы заңсыз еңбек мигранты болып 
жұмыс істеді. 2020 жылы Оңтүстік Корея 
ау  мағында заңсыз еңбек мигранттары ре-
тінде жүрген қазақстандықтардың саны 
8 902 адам (2019 жылы – 10 707 адам, 2018 
жы лы – 11 413 адам) болды. Бірақ ресми 
сан дар шынайы жағдайды к�рсетпейді, 
се бебі қазір Оңтүстік Кореяда 20 мыңға 
жуық қазақстандық жүр, оны отан дас та-
рымыздың басын біріктіретін орталықтар 
рас тап отыр. Заңсыз жүрген еңбек миг ран-
тының жағдайы түсінікті. Еңбек құқығы 
қор ғалмайды, заңға сүйеніп жұмыс беру-
ші ден �з құқығын талап ете алмайды. 
Сал дарын санамалап айтсам сұмдық» дей 
ке ле осыған қатысты бірнеше мысал кел-
тірді.  Оның айтуынша, отандастары мыз-
дың құқығының қорғалмауының себебі  
екіжақты келісімшарт негізінде берілетін 
Е-9 уақытша еңбек визасы берілмеуі. 
Мемлекет басшысы 2020 жылдың қазан 
айында «Бірқатар елде қазақстандықтар 
заңсыз, жасырын жұмыс істеп жатыр. 
Мұндай жағдайда еліміздің азаматтары 
�зге елде тіркеу қиындықтары мен әртүрлі 
тұрмыстық мәселеге тап болады», – деп 
Үкіметке мәселені шешуді тапсырған бо-
латын. Бірақ әлі күнге дейін бұл түйт кілдің 
түйіні тарқаған жоқ. 

«Корея Республикасымен 16 ел (Қы тай, 
Вьетнам, Филиппин, Таиланд, Ин до незия, 
Шри-Ланка, Моңғолия, &збекстан, 
Камбоджа, Бангладеш, Пәкістан, Непал, 
Мьянма, Қырғызстан, Шығыс Тимор, 
Лаос) Еmployment Permit System – EPS 
(«Еңбек рұқсаттары жүйесі» – ЕРЖ) шет-
елдіктерді жұмысқа орналастыру жүйесіне 
қосыл ғанын білеміз. Аталған жүйеге Қа-
зақстан неге қосыла алмай келеді?», – дей-
ді мәжілісмен. Ол с�з соңында Қазақ стан-
ды «Еңбекке рұқсат беру жүйесіне» қосу 
үшін тиісті іс-шаралар жоспарын пы сық-
тауды, екі ел арасында ортақ келісім жа сал-
ғанша Оңтүстік Кореяда заңсыз еңбек 
мигранты боп жүрген 20 мыңға жуық 
қазақстандықтың құқығын қорғайтын заң-
ды тетікті табуды ұсыныс ретінде жет кізді. 

МӘЖІЛІС «ҰЛТТЫҚ ҚОР — БАЛАЛАРҒА» ЗАҢ ЖОБАСЫН ҚАБЫЛДАДЫ
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Республикалық кеңеске партия Хат шы сы 
Ержан Жылқыбаев, Атырау облы сы ның әкімі 
Серік Шәпкенов, «AMANAT» пар тиясының 
Атырау облыстық фи лиа лы ның т"рағасы 
Абдолла Идресов, пар тия ның облыстық 
филиалының жанын да ғы Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қи мыл кеңесінің т"рағасы 
Сайын Қуанышев, қала аудандарының әкім-
дері мен аппарат басшылары, «AMANAT» 
партиясының ай мақтық филиалдарының 
атқарушы хат шылары мен орынбасарлары 
және құқық қор ғау органдарының басшыла-
ры, пар тия лық бақылау инспекторлары және 
фи лиалдардың жанынан құрылған кеңес-
тердің т"рағалары қатысты.

Республикалық кеңестің т"рағасы Ер лан 
Саиров кеңестің Атырау қаласында "т-
кізілуіндегі мақсатты айта келе, "ңірдегі мә-
селелерге тоқталды. 

«Кеңестің бүгінгі жиынын Атырауда "т-
кізуіміздің мәні бар. «Мұнайлы Астана» деп 
танылған Атырау экологиялық апат ай ма-
ғына айналуы мүмкін. Жылдар бойы эко-
логиялық зардап шегіп келе жатқаны ащы 
шындық. Оның ішінде тек зауыттың қал-
дықтары мен түтіні емес, Жайық "зе ні нің 
тартылуы, ағын сулардың булануы да бар. 
Қалада және жалпы "ңір бойынша инф-
рақұрылым мен ауызсу тапшылығы мә селесі 
де орын алып отыр. Халықтың әлеу меттік-
тұрмыстық жағдайын да айта кету керек. Осы 
жылдың бірінші жарты жыл дығындағы ста-

тистика бойынша "ңір лік тұрғыда ерлер 
арасындағы жұмыс сыз дықтың ең жоғары 
деңгейі Қызылорда об лысында болса (5%), 
одан кейінгі орын да Атырау облысы (4,9%). 
Ал осындай күр меуі қиын мәселелерге қоса, 
мұнайлы "л кеде коррупция к" рініс тері де 
белең алу да», – деді кеңес т"рағасы.

Жиында Атырау облысының әкімі Се рік 
Шәпкенов облыстағы сыбайлас жем қор-
лыққа қарсы іс-қимыл бойынша жұ мыстың 
жағдайы және партияның «Ха   лықпен бірге!» 
сайлауалды бағдар ла масының орындалу ба-
рысы жа йында баян  дама жасады. 

«AMANAT» партиясының жанындағы 
Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қимыл 
ж"ніндегі республикалық кеңестің мүшесі 
Абзал Құспанның мәліметінше, "ңірде 
2021 жылдан бері 152 сыбайлас жемқорлық 
қыл мыстық іс тіркелген, оның ішінде 65%, 
яғни 100 қылмыс ауыр санатқа жата ды. 

«Облыс орталығында 2021 жылдан бері 
152 сыбайлас жемқорлық қылмыстық іс тірк-
елген. Оның ішінде 65%-ы, яғни 100 қыл мыс 
ауыр санаттағы қылмыстар қата ры на жатады. 
Ең к"п қылмыс облыс орта лығы мен Құр-
манғазы, Жылыой және Ма хамбет ауданда-
рында жасалған. Қыл мыс тың негізгі б"лігін 
парақорлық, талан-та ражға салу, лауазымды 
"кілеттілігін асы ра пайдалану сияқты қылмы-
стар құ рай ды. Жергілікті атқарушы органдарда 
қыз мет бабын асыра пайдалану, жұмыс іс-
темейтін адамдарға негізсіз жалақы беру ар-
қылы мемлекет қаражатын жымқыру жә  не 
тағы басқа қылмыстар жиі болады», – деді 
де путат.

Атырау облыстық мәслихатының де пу-
таты, экологиялық сарапшы Арман Хай рул-

лин Атырау "ңірінің экологиялық ахуа лын 
айта келе, мәселеге қатысты ұсы  нысын ор-
таға салды.

«Бірінші мәселе, 2021 жылдың жел тоқса-
нында су дайындау нысаны және аза маттық 
қорғау нысаны іске қосу және рет теу жұмыс-
тарын жүргізусіз және пай да лануға беру ак-
тісінсіз қабылданды. Екін ші мәлімет, су 
дайындау қондыр ғы лары орналасқан оқу 
ғимараттарының бар лық құбыры тесік, олар-
дан лас су, хи мия лық заттар т"гілуде. Пайда-
лануға беру актісі жоқ деген ақпарат тағы бар. 
Кәріз суларын тазарту қондырғысы барлық 
желі арқылы химиялық ластанған құрамын-
да мұ  найы бар және тағы да басқа жер ас тын-
дағы құбырларға ағып кетуге мүм кіндік бе-
реді. Сәйкесінше, жерасты суларын лас тау 
қаупі бар. Сондықтан тексеріс жүр гізіп, 
анық-қанығын анықтауды сұрай мын», – деді 
сарапшы.

Осы орайда кеңес т"рағасы Ерлан Саи ров 
Арман Хайруллин келтірген деректер бойын-
ша барлық нысанды аралап, жағ дай ды к"збен 
к"ргенін айтты. Ол аталған фак тілерге қаты-
сты Бас прокуратураға жә не Сыбайлас 
жемқорлыққа қарсы іс-қи мыл агенттігіне 
арнайы хат жолда  на ты нын жеткізді.

Сыбайлас жемқорлыққа қарсы іс-қи мыл 
агенттігінің Атырау облысы бойынша де-
партаментінің басшысы Ерұлан Серік қа лиев 
"ңірдегі жемқорлыққа қарсы жүр гі   зілген 
іс-шаралардың нәтижелерімен б"   лісті.

«Осы жылдың 8 айында "ңірде 30 мың нан 
астам адамды қамтитын 581 іс-шара "т кіздік. 
Департамент мониторинг жүр гі зіп, 169 ұсы-
ным беріліп, бүгінде соның 26-сы орындал-
ды. Мысалы, мониторинг нәтижесінде об-
лыстағы білім беру ұйым дарының 86 қызмет-
кері жалған дип лом дарды пайдалану арқылы 
жұмыс істеу фактілері анықталды. Аталған 
факті бойын ша материалдар шешім қабылдау 
үшін ішкі істер органдарына жолданып, қа-
зіргі Қылмыстық кодекстің 385-бабымен 
қылмыстық іс тергелуде», – деді ол.

Жиында Мәжіліс депутаттары, кеңес 
мү шелері "ңірдегі қордаланған мәселелер 
бо йынша тікелей облыс әкіміне сұрақтар 
қой ды. Сондай-ақ кеңес сыбайлас жем қор-
лық құқықбұзушылық жағдайларын жою 
және анықталған түйінді мәселелерді шешу 
мақсатында жергілікті әкімдікке, Атырау 
облысындағы құқық қорғау орган дарына 
және партия филиалына бірқатар ұсыным 
берді. 

Республикалық кеңестің соңында Ер лан 
Саиров сыбайлас жемқорлық к"рі ніс те ріне 
жол бергені үшін, сондай-ақ сыбай лас 
жемқорлыққа қарсы жұмысты жүр гі зуге, 
пар тияның сайлауалды бағдар ла ма сын іске 
асыру бойынша Жол карталарын орын дауға 
формальды к"зқарас танытқаны үшін бірқа-
тар лауазымды тұлғаның пар тиялық жауап-
кершілігін қарауды ұсынды. Атап айтқанда, 
Атырау қаласы әкімінің орын басары Серік 
Нысанбаевқа, Мақат ау данының әкімі Ринат 
Ибрагимовке, Ин  дер ауданының әкімі Да-
рын Шамұра тов қа, Махамбет ауданының 
әкімі Қайрат Нұр лыбаевқа с"гіс түріндегі 
партиялық жаза тағайындалды. 

АТЫРАУДА 
АУДАН ӘКІМДЕРІ 
СӨГІС АЛДЫ

Атырау �аласында «AMANAT» партиясы жанында�ы Сыбайлас жем-
�орлы��а �арсы іс-�имыл ж�ніндегі республикалы� ке�есті� к�ш пелі оты-
рысы �тті. Нәтижесінде, сыбайлас жем�орлы� к�рі ніс теріне жол бергені 
!шін бір�атар аудан әкімі с�гіс алды.

ЖАРМАДА БҰҚАРАЛЫҚ 
СПОРТ ЖАНДАНДЫ

Жарма ��ірінде б# �а-
ралы� спортты дамыту�а 
және жас тар арасында са-
ламатты �мір салтын на-
сихаттау�а ба   �ыт тал�ан 
іс-шаралар бел сен ді т!рде 
жал�асып келеді. Атап 
айт �анда, осындай ма�ыз-
ды бастаманы� бірі – ба-
лалар ойын ала�дарын 
ашу.

Мәселен, Суықбұлақ окру-
гіндегі Ұзынжал ауылында шағын 
футбол алаңының құрылыс жұ-
мыстары аяқ талды. Ж"ндеу жұ-
мыстарын қар жыландыруға ау-
дан дық бюд жеттен 13 млн теңге 
қа    ра жат б"лінді. Бұдан б"лек, 
Бел  терек ауылында жаңа футбол 
алаңы пайдалануға берілді. Спорт 
нысан дарының құрылысын «Ай-
ТиЭл group» ЖШС жүргізді.

Шар қаласына қарасты К"-
шек ауылындағы тағы бір футбол 
алаңы ның құрылысы аяқталып, 
мердігер «Роза-валяльно - вой-

лочный ком бинат» ЖШС ұйымы 
13 миллион теңгеге құрылыс жұ-
мыстарын жүр гізді.

Сондай-ақ Ақжол ауылдық 
ок ругіне қарасты Жаңа"зен ауы-
лында балалар ойын алаңы орна-
тылды. Жобаны жүзеге асыру 
үшін жер гілікті бюджеттен 5 мил-

лион тең ге б"лініп, мердігер 
«Барлык ЛТД» ЖШС ұйымы 
болды.

Шалабай ауылында Inter-
GoldCapital және Krauser ЖШС 
мерді герлерімен жасалған мемо-
рандум аясында баскетбол алаңы 
мен жү гіру жолы салынды.

ЖАСТАР САЯСИ ЛАГЕРЬДЕ ЖАСТАР САЯСИ ЛАГЕРЬДЕ 
БАС ҚОСТЫБАС ҚОСТЫ

Кеше Алматыда Шанхай ынтыма�тасты� #йымы Жастар ке�есіні� аясында «Жастар 
ке�істігі: (ділетті әлем және келісім» халы�аралы� жастар саяси лагеріні� ж#мысы 
басталды. )йымдас ты рушы – «AMANAT» партиясыны� «Жастар Рухы» жастар �анаты.

«Жастар Рухы» т"рағасының 
орын       басары Ақерке Искан -
дерованың айтуынша, лагерьдің 
басты мақсат тарының бірі – 
Мемлекет басшы  сының ШЫҰ 
кеңістігіндегі бастама  ларын іл-
герілету, халықаралық жастар 
ынтымақтастығын нығайту, сон-
дай-ақ жас ұрпақтың саяси және 
шығарма  шылық әлеуетін іске 
асыру үшін жағ дай жасау.

«Ең алдымен, Қазақстан Пре-
зи    денті белгілеген күн тәртібіне 
сүйене отырып, біз басқа елдердің 
жастар бел         сенді лерімен комму-
никациялық байланысты нығай-
тамыз. Жастардың әлеуетін тиімді 
пайдалану және олар   дың күш-
қуатын қазіргі жағдайды жақ      са р-
туға және сенімді болашақты 
қалыптастыруға бағыттау маңыз-
ды», – деді ол.

Ал Шымкенттен келген де-
легат Ба  қытжан Тұрысбек мұн-
дай деңгей дегі іс-шараға алғаш 
рет қатысып отыр.

«Жастар Рухы» жастар қа-
натының барлық мүшесі Қазақ-
станның және ШЫҰ-ның ең 

Асыл ТҰМАР

Қазақстанның барлық "ңі-
рінен келген 300-ден астам де-
легат, сондай-ақ Беларусь, Қы-
тай, Қырғызстан, Тәжікстан, 
Ре сей және Wзбекстаннан кел-
ген қонақтар 4 күн бойы «Bir 
Tol  qyn da» диалог алаңдарының, 
тақы    рыптық панельдік сес-
сиялар мен оқы  ту семинар-
ларының жұмысына қа     тысады.

Б и ы л ғ ы  ш і л д е  а й ы н д а 
Қасым-Жомарт Тоқаев ШЫҰ-ға 
мүше мемле  кеттер басшылары 
кеңесінің отыры сында с"йлеген 
с"зінде, «үш зұлым күшке»: 
трансұлттық ұйымдасқан қыл   -
мысқа, заңсыз есірткі айна лы-
мына және киберқыл мысқа қар-
сы күреске баса мән беріле тінін 
айтқан болатын. Сондай-ақ, 
Қазақстан Прези денті цифр лық 
технологияларды дамыту дың 
"зектілігіне және экология сала-
сындағы "зара іс-қимылды ны-
ғайтуға назар аударды.

бел сенді жастарының басын қос-
қан осынау іс-шараны асыға 
күтті. Түрлі саланың жастары 
жина  латын ортада "зара тәжі-
рибе алмасып, аймақтағы рух-
тастар мен және "зге елдерден 
келген жастармен достығы  -
мызды ны ғайта түсеміз. Бұдан 
б"лек ла герь  дің күн тәртібі 
аясында "те тін семинарларды да 
атап "т кен ж"н. Мәселен, бүгін 

есір ткімен күрес тақы   рыбы 
аясында тренинг "тті», – деп 
атап "тті делегат. 

Жастар – қоғамның қоз ғау-
шы күші, егемен еліміздің ертеңі. 
Жаңа Қазақстанды құру ісінде 
"скелең ұрпақ айрықша орын 
алады. Тең мүм кіндік, әділ дік, 
ашықтық ұғым дары ең алдымен 
жас буынның ке дергісіз келе-
шегін қалыптастыруға не гіздел  -
ген. Жастарды ортақ мақ сатқа 
жұмыл     дыратын саяси ұйым – 
«Жастар Рухы» мұрын дық болған 
лагерь "ңір  аралық және халық-
аралық байл   анысты ны     ғайтуға, 
жастардың бел  сенділігін арт   ты-
рып, креативті идея            лар алмасуға 
мүмкіндік береді. 

«AMANAT»  партиясы Қы-
зыл орда облыстық филиалының 
«Жастар Рухы» жастар қана ты-
ның т"рағасы Zсет Бимұрза бұл 
бірегей алаң жас    тардың таным 
к"кжиегін кеңейтін, тә жірибесін 
шыңдайтынына сенімді. 

«Халықаралық деңгейде "те-
тін бол             ғандықтан алуан түрлі 
эмо цияны бас         тан кешіп жатыр-

мыз. Бұл шараға "ңір    дің әртүрлі 
салада қалтқысыз қыз  мет етіп 
жүрген жастары, «Жастар Рухы  -
ның» құ рамында белсенділік та        -
нытқан к"рсетіп жүрген еріктілері 
ат   тан ды. Саяси лагерьде жинақ-
таған тә    жірибе алдағы бірнеше 
жылға азық болатыны с"зсіз», – 
дейді Zсет Бимұрза.

Биылғы шараға еліміздің бар-
лық дерлік аймағының бел сенді 
жастары, бірқатар мемле кеттен 
тәжірибе алма   суға белсенді қо-
нақтар келді. Сондай-ақ, қоғам-
ның игілігі мен елдің дамуы на 
қосқан үлесі, жемісті қызметі 
еле               ніп, жастар арасынан үздік 
деп та  нылған белсенділер мен 
еріктілер жасағы – «Рухтастар» 
ұжымы да саяси лагерьге қо-
сылды.

Партияның Павлодар облыс-
тық филиалының «Жастар Рухы» 
жастар қанатының мүшесі Кәкім 
Бакижан саяси лагерьде түрлі 
әлеу  меттік және проблемалық 
тақырыпты қамтитын пікір ал-
ма сулар болатынын тілге тиек 
етті. 

«Еліміздің аймақтарындағы 
жастар арасында қандай проб-
лемалар бар және олар қалай 
ше шімін тауып жа  тыр, "скелең 
ұр пақтың қызығу шы   лы   ғы қан-
дай, азаматтық қоғам қалып  тас  -
ты рудағы жастардың белсен   ділігі 
қаншалықты дейтін сауалдарға 
түрлі топтық жұмыс тар нәти-
жесінде қызық ты, тың жауаптар 
аламыз, жақсы пікір алмасамыз 
деп ойлаймын. Рес пуб  ликаның 
барлық дерлік "ңі рінен жи на-
латын креативті жастармен бас 
қо су, тәжірибе ал масудың "зі бізге 
бе                ріл ген зор мүмкіндік», – деп 
атап "тті делегат. 

Алматыда "тіп жатқан т"рт 
күндік саяси лагерьде жастар 
түрлі сайысқа қатысып, бірнеше 
са  лалық бағытты қам       титын се-
ми нарларда білімін шың дап, 
білік тілігін жетілдіреді. Лагерьдің 
ал ғашқы күнінде жастар бір-бі  -
рімен танысып, Team building, 
топтық жұ    мыстар мен оқыту сес-
  сия ларына қа  тыс      ты. Кешке ша-
раның ашылу сал   танаты мен 
ашық аспан астында Open Air 
"тті. 
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ҚАМСЫЗ БОЛСАҚ, 
НАНСЫЗ ҚАЛАМЫЗ...

А�молада ала жаздай киік тапта�ан егістік ал�аптарында жа�дай одан сайын ушы�а 
т�сті. Толассыз жау�ан жа�бырды� салдарынан маса� басына жас �скін шы�а 
баста�ан. Б!л асты�ты� �німділігімен �оса, сапасын да м�лде т�мендетіп жіберіпті. 
Ыл�ал бас�ан асты�ын кептіре алма�ан ди�ан �ауымы дабыл �а�ты. Асты� �ндіру  -
шілермен �оса бидай �абылдайтын асты� �абылдау бекеттері мен элеваторлар, 
соны  мен �атар газ тарату компаниялары да энергетика министрлігінен жа�дайды 
жылдам реттеуді с!рап отыр. Сала мамандары дереу әрекет етпесе, елді� нансыз 
�алу �аупі т�ніп т!р�анын айтып шырылдауда.

Қазгидромет те үрейді ұшырды: 
Қазақстанның �ңірлерін үсік ұра 
бастады. Республиканың солтүс -
тік-батысында және солтүстігінде 
ауа температурасы түнде 3–11 гра-
  дус   қа дейін т�мендеді, топырақ 
бе  тінде 1 градус үсік жүрген. Ор  -
талықта түнде ауа райы 2-10 гра   -
дус   қа дейін құлдырады. Оңтүстікте 
және оңтүстік-шығыстағы таулы 
аймақтарда 5-10 градусқа дейін аяз 
ұрған. Демек, бұлай бара берсе, 
қал  ған астық шіріп кетпек.

Саладағы ауыр жағдайды мы  -
на    дан-ақ байқауға болады: жыл 
басында сол кездегі Ауыл шаруа  -
шы   лығы министрі Ербол Қараш�-
  ке  ев биыл Қазақстан 21 миллион 
тонна бидай жинайтынын мәлім-
  деп, биліктегілерді бір марқайтқан 
еді. Ал министрліктің жаңа бас  -
шы      сы Айдарбек Сапаров кеше 
«ас     пандаған»  к�ңілд і  жерге 
түсірді: 21 емес, биыл небары 
16 миллион тоннаға дейін бидай 
о р ы л а д ы .  О ғ а н  д а  ж е т п е у і 
ықтимал. 

Тіпті, 16 миллион алғанның 
�зін  де, оның үлкен б�лігі малдың 
жемазығына әзер жарайтын т�-
мен сапалы астық болмақ. Жаз  да 
су   дың, күзде күн нұрының же тіс-
пеуі бүкіл әлемде құрмет те ле тін 
қазақ би дайының сапасын құл  -
дыратты. 

Министр астық экспортына 
қа  тысты болжамын қайта қарап, 
оны үштен бірге (30 пайыз) кемітті. 
Нақтылағанда, 2023–2024 марке   -
тинг   тік жылда еліміз сыртқы на  -
рық тарға тек шамамен 6 миллион 
тонна бидай, 1,2–1,5 млн тонна ұн 
ғана �ткізе алуы мүмкін.

ДЫМҚЫЛ АСТЫҚ 
ШАРУАНЫ ДАҒДАРТТЫ
«Жығылғанға жұдырық» де ген -

дей, тағы бір кесір бой к�терді. К�р-
ші Ресей биыл екінші жыл қа  тары  -
нан рекордтық �нім жи науда. РФ 
Ауыл шаруашылығы министрі 
Дмит    рий Патрушев 2023 жылы 
Ресейдің бұрын болжанғандай, 
123 ми л   лион емес, 130 миллион 
тон   на астықты қамбаға құятынын 
мәлімдеді. 

Алайда санкция астындағы 
к�р   ші осы астат�к астығын �ткізе-

тін нарық таппауда. Содан оның 
алапат к�лемі Қазақстанға тас-
қын   дап жа   тыр. Оларға отандық 
астық қа    был   даушы кәсіпорындар, 
элева   тор   лар, қоймалар ернеуінен 
шыға тол   ған. 

Қазақстанның �з астығы бол  -
са, шылқыған су. Содан отандық 
егін     шілер: «биылғы егінді орудың 
қажеті бар ма?» деп, сұрақты т�   те-
  сі    нен қойды. Себебі дымқыл би -
дай    ды элеваторларда кептір   месе, 
олар қызып, к�ктеп, малдың жеуі-
не де жарамай қалады. Демек, би-
дайды егіп бір шығындалған ди-
қандар оны жинап, екінші рет 
бос  қа шығынға батпақ. 

Қостанай облысындағы «Ме-
лито     польское» ЖШС шаруа   шы  -
лы      ғы ның директоры Эдуард Дву -
ре ченскийдің ай туын ша, эле          ва    т ор
лардың кептіргіштері жұ  мыс ауқы-
  мын еңсере алмауда. Аг   раршылар 
жинаған астығын қай  да апарарын 
білмейді. Ал би  дайдың ылғалдануы 
кейде 22 па йыз   ға же   те   ді. Мұндай 
жағдайда егін құ   рып кетпеуі үшін 
әр күн, әр сағат маңызды. 

Эдуард Двуреченский мысалы, 
Сарык�л ауданындағы үлкен эле  -
ватордың �зі бидай қабылдауды 
до ғар   ғанына шағымданды. Dйтке-
  ні оның астық қабылдау кәсіпорны 
мелдектеп толып тұр. Салдарынан 
ол бұрын бекіткен контрактілерін 
орын дамапты. Тиісінше, жаңа 
кел     ген клиенттердің меселін қай-
та   рады. Тіпті, Қостанайдағы эле  -
ватор күнде емес, күнара қа был       -
дауға мәжбүр. Кептіргіштерге 
шек   тен тыс салмақ түсіп, жиі сы-
нып қала беретін болған. 

Аграршы бұлай ушыға берсе, 
биылғы қамбаға құйылған астық-
тың �зі қызып немесе �сіп, �ніп 
кететінін ескертті. Сондықтан 
кей   бір элеватор астықты атүсті, 
апыл-ғұпыл кептіре сала алып ке-
ту  ді, кейін қысқа қарай екінші рет 

дұрыстап, мұқият кептіруге алып 
келу   ді ұсынады. Бұл ауыл шаруа-
шылығы �ндірушілерінің шығы-
нын екі есе арттырады. Содан 
«Азия алтын 2000» сияқты аграр -
лық алпауыттар ары қарай жағдай 
түзелмесе, егін жинауды доғара-
тын  дарын білдірді. 

Қалыптасқан жағдайдан Үкі-
мет бейхабар емес, біліп отыр. Осы 
сейсенбідегі Үкімет отырысында 
Премьер-Министр Hлихан Сма-
йы     лов егін жинау науқанының 
барысы Үкіметтің тұрақты бақы   -
лауын  да екенін мәлімдеді. 

«Биылғы жыл егіншілеріміз 
үшін қолайсыз болды. Жаздың не-
  ба         ры 2 айындағы аптап ыстықтың 
соңы күзгі жауын-шашынға ұлас-
ты. Бұл әрине, астықтың түсімін 
азайтып, жұмыс қарқынын едәуір 
бәсеңдетіп жіберді. Дегенмен егін 

жинау науқанын қаржылай және 
материалдық-техникалық жағы  -
нан қамтамасыз ету үшін барлық 
қажетті шара қабылданды. Астық-
ты �ңірлерде осы айдың соңына 
дейін қатты жаңбыр жауады деген 
болжам жоқ. Сондықтан осы мер-
зім ішінде барынша үлгеріп қалу 
керек», – деді Hлихан Смайылов 
әкімдерге.

Оның мәліметінше, Мемлекет 
басшысы солтүстік �ңірлердегі ауа 
райының қолайсыздығына байла -
нысты Үкіметке астық �ндіретін 
фермерлер мен шаруа қожалық  -
тарына қажетті к�мек к�рсетуді 
тап сырды.

«Энергетика министрлігі ас -
тық     ты кептіру үшін дизель отыны-
  ның қосымша к�лемін б�леді. 
«Бәй    терек» холдингі несиелер 

бойын         ша қарыздарды қайта құры-
   лымдап, қолайсыз ауа райы нан 
зардап шеккен фермерлер үшін 
айыппұл салмай, Азық-түлік кор -
по рациясының желісі арқылы 
тауар лық несие мерзімдерін ұзарт-
ты. Ауа райының қолайсыздығы 
форс-мажор жағдай ретінде та  -
нылуы тиіс. Субсидияларды толық 
к�лемде т�леу керек», – деді 
Премьер.

Үкімет басшысы астық қабыл  -
дау пунктерінен және астықты 
кеп     тірумен айналысатын кәсіп  -
орын  дардан тәулік бойы жұмыс 
істеуі режиміне к�шуді талап етті. 
Бұл ретте олардың тарифтерінің 
к� терілуіне жол бермеу шаралары 
қабылданбақ. 

Сонымен қатар Үкімет басшы-
сы астықты кептіру үшін бір литрі 
250 теңгеден аспайтын бағамен 
қо  сымша к�лемде дизель отынын 
б�луді, агро�неркәсіп кешенін 
субсидиялау үшін қосымша қара -
жат бағыттауды, атап айтқанда, 
биылғы азық-түліктік және жемдік 
астықты тікелей сатып алу үшін 
Азық-түлік корпорациясының 
жар  ғылық капиталын ұлғайту 
мәселесін пысықтауды тапсырды.

Сондай-ақ астық таситын ва-
гон  дармен уақытылы қамтама сыз 
етіп, теміржолдағы ұзын-сонар 
ке  зекті болдырмау қарастырылады.

АСТЫҚТЫҢ 15 ПАЙЫЗЫ 
ШІРІП КЕТТІ

Тұйықтан шығар бір жол ре-
тінде аграршылар мен сарапшылар 
ресейлік астықтың елімізге әкелі-
нуіне толық тыйым салып тастау -
ды ұсынады. Мәселен, �з фермер-
лерін қорғау үшін Еуропалық 
Одақ      тың бес елі Украина астығы-
ның импортына тыйым енгізді. 
Бірақ Үкімет оған бара алмай отыр. 
Ресей астығын тек жүк к�   лік   те     -
рімен тасуға тоқтау салды. Те    мір     -
жолмен тасымалдау жал    ғасты. 

Ауыл шаруашылығы министр  -
лігі Егіншілік департаментінің 
директоры Азат Сұлтановтың 
айтуын ша, Қазақстан ресейлік 
астықты авток�лікпен әкелуге 
тыйым ды 10 қазаннан кейін тағы 

жарты жылға ұзартады. Сонымен 
қатар контрабандамен жеткізіл-
меуі үшін бақылауды да қатайтады. 
Бұған қоса, отандық ауыл шаруа-
шы    лығы �ндірушілерінің сұ    рауы -
мен, қазаннан бастап, басқа елдер-
ден де бидай сатып алуға шектеу 
енгізіледі. Тек теміржолмен элева-
   тор   ларға, ұн тартушы кәсіпорын -
дарға, құс фабрикалары мен мал 
�сіруші шаруашылықтарға сырт-
тан астық арбалауға рұқсат етіледі. 

Теміржолмен тасымалдауға 
тос қауыл қою ұсынысы талқылану 
үстінде екен. Егер Қазақстанның 
�зінде егін бітік шықпаса, қолда -
ғысы ысырап болса, онда еліміз 
бәрі   бір к�ршіге тәуелді болып 
қалуы мүмкін.

Hзірге егін үшін күрес жалғасу-
да. Ауыл шаруашылығы министрі 
Айдарбек Сапаров қазіргі кезде 
былтырғыдан екі еседей аз астық 
жиналғанын мәлімдеді. Бұл да 
апаттық жағдайдан хабар береді. 

Биыл дәнді және дәнді-бұр-
шақ ты дақылдары 17,3 млн гек-
тарға егіліпті.

«Бүгінде республика бойынша 
барлығы 6,9 млн гектардан немесе 
40 пайызынан ғана дәнді және 
дәнді-бұршақты дақылдар жинал-
ды. 6,6 млн тонна астық бастырыл-
ды, орташа �німділік гектарынан 
9,5 цент нерден айналды. Салысты-
ра кетсек, былтыр дәл осы кезде 
11,6 млн гектар немесе 72,8 пайыз 
жина лып болған еді. Бұл ретте 
биыл егін жинау науқанына техни-
каның дайын болды және жеңілде-
тілген жанар-жағармаймен 100 па-
йыз қамтылды», – деді министр. 

Оның байламынша, негізгі ас-
тықты аймақтарда 3 аптадан астам 
н�серлеткен жауын салда рынан 
жаңа егіннің сапасы нашарлап 
кетті, бұл астықтың �ніп кетуіне, 
жо ғары ылғалдылық пен рефак   -
ция ға және дәнді дақылдардың 
�німділігінің т�мендеуіне соқ-
тырды.

Қолайсыз ауа райынан зардап 
шеккен �ңірлерде залал ауқымын 
айқындау үшін барлық мүдделі 
органдар мен ұйымдарды біріктір-
   ген жұмыс комиссиялары құрыл-

ды. Оның мүшелері нұқсан келген 
аймақтарды аралап, егін жинау 
барысына талдау жүргізді. 

Hкімдіктердің дерегінше, биыл 
2,7 миллион гектарда немесе 
15 па йыз егістікте астық шіріп, дә-
ні �ніп жатқаны белгілі болды. 

Орташа �німділік те былтыр  -
ғыдан әр гектарға 2,7 центнерге 
т�мен.

МЕМЛЕКЕТТІК ҚОЛДАУ 
П�РМЕНДІ БОЛСЫН

А.Сапаров қазір облыстарда 
бар лық егін жинау техникасы егіс-
тік ке жаппай шыққанын жеткізді. 
Егін жинау жалғасып жатыр.

Энергетика министрлігімен 
бірлесіп астықты кептіру үшін ди-
зель отынын б�лу мәселесі пы-
сықталды. 18 қыркүйектен бастап 
ақпараттық жүйеде �тінімдер қа-
был дау басталды. Hкімдіктердің 
дере гін ше, дизель отынына жалпы 
қажеттілік 73 мың тоннаны құрай-
 ды, оның бағасы литріне 250 тең -
ге     ден аспауы қажет.

«Барлық астық қабылдау кә-
сіп      орнының астық қабылдауға 
да          йын     дығы қайта тексерілді. Эле -
ва торлардың тәулік бойын жұмыс 
істеуін қамтамасыз ету тапсырыл -
ды. Сондай-ақ астық кептіру та -
риф   терінің �суіне жол бермеу �те 
маңызды», – деді министр.

«Бәйтерек» холдингі Қаз  Агро-
Қаржы филиалдарына шаруалар-
дың стационарлық және жылжы-
ма лы астық кептіргіштерін ли                     зинг     ке 
алуға қатысты �тінімде рін жылдам  -
датып қарауға міндет телді.

Ауыл шаруашылығы ведомст-
во      сы басшысының айтуынша, бұл 
дағдарыстың салқыны келесі жыл-
ға да тимек. Жиналған биылғы 
�нім сапасының тым т�мендігі ке-
сірі нен жаңа егіс науқанын тұ   қым  -
мен қамту мәселесі күн тәр ті   бін де 
�ткір тұр. Осыған бай ла  ныс ты 
Азық-түлік корпора   циясы тұ     қым 
қорын қалыптастыру мақ   са     тында 
қолда бар астық қорлары ның тұ  -
қым ретінде пайдалануға жарам ды-
лығына сараптама жүр  гізуге кірісті. 

Мұның сыртында,  салаға 
жауап        ты квазимемлекеттік құры-
лым  дар диқандарды мемле  кеттік 
қолдаумен жарытпады. Мысалға, 
әкімдіктердің дерегінше, бүгінде 
мемлекеттің фермерлер алдындағы 
субсидия қарыздары 155,5 мил  -
лиард теңгеге жетті. Диқандар осы 
к� мек қаржыны жыл соңына дейін 
т�леуді сұрады.

Ұлттық газ операторы да ас -
тық ты кептіруді жүзеге асыратын 
кә сіпорындарға газды толық к� -
лем де бермей отырған к�рінеді.

Азық-түлік корпорациясы 
азық-түлік және жемдік астықты 
са тып алуды кешіктірді. Мемле-
кет   тік қорға астықты нарықтық 
бағамен сатып алу үшін 20 млрд 
теңге жетпейді. 

Қорыта айтқанда, салада жыл-
дар бойы қордаланған проблема  -
лар онсыз да к�п еді. Оны қолай -
сыз ауа райы ушықтырып жіберді. 
Үкімет тұтанған «�ртті» с�ндіру -
мен, яғни шұғыл іс-шаралармен 
ғана әлек болып жатыр. Қойылған 
міндеттер арасында проблеманы 
жүйелі шешіп, оның алдын алатын 
шаралар к�рінбейді.

Ауыл шаруашылы�ы министрлігіні� жа�а басшысы 
Айдарбек Сапаров�а шынымен ауыр м!ра �алды. Сарап-
шылар отанды� егін шаруашылы�ыны� апат�а !шыра�а-
нын айтады. Тіпті, Мәжіліс те )кіметке ж�гініп, бірден 
т�рт облыста т�тенше жа�дай жариялауды с!рады. Жаз-
 да елді �уа�шылы� жайлады, к�ршілер су бермей, егінні� 
алды бос�а �урады. Ал к�зді� басы жауынды бо   лып, 
асты�ты� �лкен б�лігі �ызып кеткен. Биыл�ы егін   ні� 
�німділігі ел тарихында�ы е� азы болды. «/аза�стан 
асты�сыз �ала ма?» деген �ауіп бар. 

Айхан ШӘРІП 

Облыста биыл 5 миллион гек  -
тардан астам алқапқа дән егілген. 
Ала жаздай қатты ыстық болып 
қуаңшылыққа ұшыраған, одан 
киіктермен к�п б�лігі тапталып 
кеткен егістік алқаптары дәл 
жиын-  терім басталған сәттен сі    бір-
  леп жауған ақ жауынға ілікті. Ай 
бойы толассыз жауған жаң быр  дан 
диқан қауымы егін ора ғына мүлдем 
шыға алмай, сал дары  нан астықты 
қатты ылғал бас  қан. Қа лыпты ыл -
ғалдылықтан тым жо ғары бол  ғаны 
соншалық, шаруалар орылған ас -
тықты тұтас тай кептіру қажет тігін 
айтуда. Алай да жергі лікті газ тарату 
ком па    ниялары мен элева торлар газ 
жетіспеушілігінен астық кепті -
рілмей жиналған астық түгел  дей 
күйіп кетуі қаупі т�нгенін алға тар-
  тып отыр. Облыс аума  ғында бүгінде 
60-тан астам нан қабылдау бекет -
тері бар. Элева    торлар күні-түні 
астық қабылдап ылғалды ас тықты 
кептіруге кі ріскен. Об  лыс тық ауыл 
шаруа  шылығы бас         қар           ма сы        ның 
мәлі метінше, ай бойы жау ған жаң       -
бы р дың салда  рынан астықтың 
небары 31 па  йы зы ғана орылып, 
қамбаға шамамен 900 мың тонна 
шамасында ғана астық түскен. 

– Бір ай бойы жауған жаңбыр-
дың салдарынан астықтың ылғал-
дылығы аса жоғары болып тұр. 
Қа зір небары 31 пайыз ғана астық-
ты орып алдық. Газ жетіспеушілігі 
бар. Элеваторлар жұмыс істеп тұр. 

Бірақ бидайдың шығымы да, са-
пасы да т�мен. Hзірге қанша к�-
лемде астық шығатынын және қа-
лай �нім алатынымызды айта 
ал маймын, – дейді Ақмола облы  сы 
Ауыл шаруашылығы және жер 
қатынастары басқармасының бас-
шысы Кенеш Hлімжанов. 

ГАЗ БОЛМАСА, АСТЫҚ КҮЙІП 
КЕТУІ МҮМКІН...

Бидайдың сапасы да гектарына 
айналған �німнің к�лемінің аса 
т�мендігін астық қабылдау бекет-
тері де айтып отыр. Элеватор бас-
шыларының айтуынша, әзірге 
түскен астықты уақытында кепті-
рудің �зі мұңға айналған. Себеп – 
жалғыз. Газ жоқ. Элеваторлар жа-
қын арада газ  жеткізілмесе, 
мың         даған тонна астық ылғалды -
лықтан қызып, күйіп кетуі мүмкін 
екенін жеткізді.

– Қазір барлық астық қабылдау 
бекеттерінде газ жетіспеушілігі 
туындап отыр. Түсіп жатқан би-
дайдың бәрі аса ылғалды. Қазірдің 
�зінде 20 пайызға дейінгі ылғалмен 
түсіп жатыр. Сондықтан газға қа-
жеттілік аса жоғары. Hзірге кептіру 
қондырғылары еш кедер гісіз тоқ-
таусыз жұмыс істеп тұр. Астық 
�ндірушілер астығын кептіруге 
әкеліп тапсырып жатыр. Дегенмен 
таяу арада газ таусылып қалса, 
астықтың күйіп кету қаупі т�неді. 
Қазір біздің элеваторда шамамен 

9 мың тоннадан астам астық жатыр. 
Жақын күндері газ болмаса, жағ-
дайымыз аса қиын болмақ, – дейді 
Атбасар қаласындағы «Лана» ас тық 
қабылдау бекетінің басшысы 
Ермек Шәйкенов. 

Dңірдегі газ тапшылығын жер-
гілікті ірі газ тарату компа ниялары 
да растады. Олар да дәл егін орағы 
басталған тұста бас талған жаңбыр-
дан газ жетіспеу шілігі дабыл қа    ғар-
 лық жағдайға жеткенін баян етті. 
Облыстағы ірі газ тарату ком  па ния-
 сы басшылығы газдың же тіс пеу -
шілігіне Энер гетика ми  нистр  лігі 
уақытында әре    кет ет    пеуі         нен әрі 
әзір ліктің болмауы нан осындай 
жағдай туын   дағанын ашына жет -
кізді. Үкімет басшысы Hлихан 
Смайы      лов ауыл шаруашы лығын 
бар қажеттіліктермен қам  тамасыз 
ету ге тапсырма бер ге     ні   мен, жергі-
лікті атқарушы орган мен ком   па  -
ниялар бірлесіп берген �тінім 
Энер  гетика министрлігімен тіпті 
қарасты рылмаған да болып шық -
ты. 

– Астық ауа райының сал да  -
рынан күйіп жатыр. Газ баға сының 
т�мен болуынан 70 пайыз дан астам 
элеваторлар газбен жұмыс істеуге 
к�шкен. Dйткені газдың құны 69-
70 теңге болса, солярка құны 
260 тең геге жеткен. Dңірдегі алпыс-
тан астам астық қабылдау бекеттері 
мен элева торлар бізге күн сайын 
хабарласып газ сұрайды. Бірақ 

қазір газ жоқ. Тіпті, авто     к�ліктерге 
арналған газ бекетте  рінде бірнеше 
күн газсыз қалды. Энергетика ми -
нистр лігінен об  лыс қа жоспарлы 
түрде қыркүйек айына 7 мың тонна 
газ б�лінген. Бірақ толассыз жаң  -
бырдан кейінгі астықтың ылғалды-
лығынан қазір облыстың айма -
ғындағы астық қа  былдау бекеттері 
мен шаруалар 5 мың тонна дан 
астам газ қажет деп жатыр. Облыс-
тық энергетика басқармасы 
1 2  қ ы р        к ү й е к  к ү н і  қ о  с ы м ш а 
2 300 тон на газға �тінім беріпті. 
Бірақ бізбен жиын �ткізген Энерге-
тика министрлігінің Газ �неркәсібі 
департаментінің бас шысы Бақыт-
жан Таубаев пен Бас қарма басшысы 
Қайрат Саты мов бұл �тінімді тіпті 
к�рмеген де болып шықты. Бізді 
газбен қамта масыз ететін Ақт�бе 
мұнай-газ зауы  ты жоспарлы ж�н-
деуден іске жаңа ғана кірісіп әрі 
толық күшін де жұмыс істей алмай 
жатыр. Пав ло дар зауыты тиісті 
м�лшерде жос пармен ғана газ бе  -
ріп жатыр. Ауа райының қолай -
сыздығына, яғни жаңбыр жауып, 
ылғалды ауа райына байла  нысты 
Үкімет бас шысы ми нистрге барлық 
қа жет тілікпен қамтамасыз етуге 
тап  сырма берген. Бірақ министр лік 
бізді газбен қамтамасыз ете алмай 
отыр. Қазір қарастыры   лып жатыр 
дейді. Бірақ қазір әр күн емес, әр 

сағат маңызды тұста газ уақытында 
жеткізілмесе, нансыз қалуымыз 
ғажап емес. Қазір бізде 2-3 күнге 
жететін ғана газ қалды. Түскен газ 
бірден таусылып кетіп жатыр. Соң-
ғы он жылда мұндай жағдай 
болмаған, – дейді «К�к шетау Транс 
Газ» компания сының дирек торы 
Батыр Hшіров. 

Компания директорының ай-
туынша, басқа елдерде осындай 
жағдайда қиындықтан құтқару 
мақ сатында газ жинау хабы пайда -
ланылады. Бірақ еліміз бойынша 
ешқайда газ жинайтын хаб болмай 
шықты. 

МИНИСТРЛІК ЖАУАП 
БЕРМЕГЕН

Dңірдің Энергетика басқар ма-
сы басшылығы халыққа ұсыны-
латын газдың жеткілікті к�лемде 
екенін, ал ауыл шаруашылығы мен 
астық қабылдау бекеттеріне жауап 
бермейтінін жеткізді. 

– Министрлікке осыдан он 
күндей бұрын 2 300 тонна к�ле-
мінде �тінім жібердік. Бірақ әзірге 
�тінімге министрліктен еш жауап 
келмеді. Қазір халықтың газбен 
қам тылуы қалыпты жағдайда. Ауыл 
шаруашылығы мен элеватор  ларға 
газ жетіспеушілігі жайлы еш нәрсе 
айта алмаймын, – деді Ақмола об-
лыстық Энергетика және ТҮКШ 

басқармасының бас шысы Данияр 
Қуанышбаев. 

Энергетика министрлігінен 
�ңір  дегі газ тапшылығына байла  -
нысты түсініктеме беруін сұрадық. 
Министрліктің ресми жауабы т�-
мен  дегідей болды. 

– Ақмола облысы үшін жеткізу 
жоспары аясында қажеттілігі 
8 800 тон на болса, министрлік қыр-
    күйекке 7 186 тонна б�лді. Бұл т�  -
мендеу «Қазақойл Ақт�бе» ЖШС, 
«СНПС-Ақт�бемұнайгаз» АҚ, Gas 
Processing Company ЖШС жоспар-
лы алдын алу ж�ндеу жұ  мыстары-
мен байланысты. Соны  мен қатар 
министрлік Ақмола облысының 
қажеттілігі үшін биыл  ғы қыркүйек-
те АМDЗ ресурс  тарынан 1 000 тон-
на СМГ қосым   ша к�лем б�леді, – 
делінген Энер ге  тика министрлігі-
     нің ресми хабарлама сында. 

Қысқасы, газ уақытында б�   лін-
 бесе, елдің басты астықты ай мақ-
тарының бірі – Ақмола облы   сында 
алтын астықтың күйіп кетуі ғажап 
емес. Үкімет тиісті шешім қабыл-
дап, министрлік газбен жаб  дықтау 
ісін жылдам реттемесе, мә селе 
опық жегізетін аса �ткір жағдайға 
жеткізуі әбден мүмкін. 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

�кімдіктердің дерегінше, биыл 2,7 миллион 
гектарда немесе 15 па йыз егістікте астық шіріп, 

дә ні �ніп жатқаны белгілі болды. 
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БАС АЛМАЙ ЖҮРІП ЖАСТЫҚТАН,БАС АЛМАЙ ЖҮРІП ЖАСТЫҚТАН,
ҚАҒЫЛАМЫЗ БА АСТЫҚТАН? ҚАҒЫЛАМЫЗ БА АСТЫҚТАН? 

ЖАСТАР САЯСИ ЛАГЕРЬДЕ 
БАС ҚОСТЫ



№105 (4353) 
21 ҚЫРКҮЙЕК 2023 БЕЙСЕНБІ6 ҚОҒАМ

Сербия астанасы – Белград �аласында �тіп жат�ан әлем чем-
пионатында еркін к�рестен �лтты� ��рама балуаны Ризабек Айтм�хан 
топ жарып, ал$аш�ы алтын медальді �оржын$а салды. Б�л – �аза� 
хал�ыны' а'са$ан «алтыны», к�п к�ткен же'ісі. Осы лайша, ол әлем 
чемпионатында еркін к�рестен алтын медаль ал$ан т�'   $ыш әрі е' 
жас �аза� балуаны атанды. Біз Туризм және спорт министрлігі, 
Спортты дамыту дирекциясы баспас�з �ызметіні' атса лы  суымен 
әлі елге оралма$ан Ризабекке хабарласып, с�хбаттасты�.

– Еркін күрестен әлем чемпионы атан-
ған алғашқы қазақ спортшысы ата-
нуыңыз бен құттықтаймыз! Жалпы, жеңіс-
ке жеткендегі  әсер қандай болды? 
Жа    рыс та қай балуанмен күресу қиынға 
соқты? 

– Құттықтап жатқандарыңызға рақ -
мет! �лем чемпионы болу үшін 9 жыл 
еңбек еттім. 2019 жылы астанамызда 
әлем чемпионаты �ткенде волонтер 
болғанмын. Ол кезде 15 жаста едім. Ара-
  да 4 жыл �ткеннен кейін әлем чем  пио -
натына қатысып, Алланың қалауы мен 
әлем чемпионы атандым. Жарыста ма -
жарстандық Балаш Юхаш пен түр   кия -
лық Фейзулла Ақтүрікпен және осы 
сал     мақтағы қазіргі әлемдік рейтинг тің 
к�шбасшысы, грузиялық Мириани 
Майсураздемен, әзербайжан спортшысы 
Осман Нурмагомедовпен белдестім. 
�лем чемпионатында маған ең қиынға 
соққаны ақтық белдесу болды. Қарсы    -
ласым да оңай болған жоқ. Бірақ артыл-
 ған жауапкершілікті ақтауға барымды 
салдым. 

– #зіңіз спортқа қалай келдіңіз? Бала-
лық шағыңыз туралы айтып беріңізші? 

– Солтүстік Қазақстан облысы Уәли-
 ханов ауданы Кішкенек�л деген ауылда 
дүниеге келдім. Отбасымызда �зімнен 
кейін бес бауырым бар. Еркін күреске 
10 жасымда інім екеумізді әкем қолым-
нан жетектеп, қинап әкелді. �кемнің 
есімі – Қанат Жолдасбаев. Осылайша, 
менің алғашқы жаттықтырушым әкем 
болды. Ал анам мектепте орыс тілі пә-
нінің мұғалімі болып жұмыс істейді. 
�кем: «Олимпиада, әлем чемпионы бо-
лу ға тырысыңдар, соған талпыныңдар. 
Мақсаттарыңа жету үшін қолда бар мүм-
 кіндіктің бәрін жасаңдар» деп үнемі 
айтатын. Сол сенім мен мақсаттың арқа-
 сында бүгінгі күнге жеттік. 2018 жылы 
Астанадағы Қажымұқан Мұңай  тпасов 
атындағы Олимпиада резервінің респуб-
ликалық мамандандырылған мектеп-
интернат-колледжіне оқуға түстім. Осы 
жерде жаттықтырушымыз Самат Жақы-
пов �з қарамағына алды. Ал 2019 жылы 
10-сыныпта оқып жүріп, Алматыдағы 
Олимпиада резервінің республикалық 
мамандандырылған мектеп-интернат-
колледжіне қабылдандым. Ағайынды 
Еркебұлан, Роллан Кешу баевтардың 
қарамағында жаттыға бас тадым. 

– Спортта үлгі тұтар ұстазыңыз 
болды ма? 

– �р спортшының үлгі тұтатын ку -
ми рі болады. Мен де кішкентайымнан 
ұстаздарым мен бапкерлеріме еліктеп 
�стім. Солардың бірі – ирандық балуан, 

Олимпиада чемпионы Хасан Яздани, екі 
дүркін Олимпиада чемпионы Абдул-
рашид Садулаев, үш дүркін Олимпиада 
чемпионы Бувайсар Сайтиев сынды 
бал  уандар менің кумирлерім. Бұйырса, 
солар сияқты нәтижеге жеткім келеді. 

– Бұл алтынды Қазақстан 25 жыл 
бойы күтті деп кешеден бері БАҚ жарыса 
жазып жатыр. Неге әлем чемпионы атағы 
елімізге ұзақ күттіріп бұйырды? 

– Иә, 25 жыл бойы қазақ елі бұл 
жеңісті асыға күтті. Біздің балуандар ақ-
тық белдесуге дейін бірнеше мәрте 
жетті. Бірақ жауапкершілік жүгінің ауыр 
болғаны соншалық, балуандарымызға 
бақ пен сәттілік серік болмады. Мұндай 
сәтте әр балуан кілемге шығып, қолынан 
келгенін жасауы керек. Ал жауапкершілік 
пен сенімді кілем үстінде емес, белдесу-
ден кейін ойлауы керек. 

– Ендігі мақсатыңыз қандай?
– Осы жолғы әлем чемпионаты ме-

нің 92 келі салмақтағы соңғы жарысым 
болды. Келесі бәсекеден бастап олим-
пиада бағдарламасына кіретін 97 келіге 
дейінгі салмаққа ауысамын. С�йтіп, 
олим   пиадаға лицензия алуды жоспарлап 
отырмын. Келесі жылы және болашақта 
олимпиада чемпионы атану – менің 
мақсатым. 

– Ал еркін күрестен ұлттық құраманың 
Олимпиада ойындарына дайындығы қай 
деңгейде? Сіздерде арнайы спорт дәрігер-
лері бар ма? 

– Иә, еркін күрестен ұлттық құрама 
Олимпиада ойындарына дайындықты 
бастап кеткен. Қоржынымызда олим-
пиа даға бір лицензия бар. Қалған бес 
лицензияны Азия ойындарында және 
әлемдік турнирлерде аламыз деп ойлай-
мын. Ұлттық құрамада Андрей Клепин 
атты мықты спорт дәрігері мен массаж 
маманы бар. Тікелей сол мамандардың 
арқасында біз жеңіс пен нәтижеге қол 
жеткіздік. Олар әрқашан біздің денса -
улығымызды бақылауда ұстап, дәрумен-
 дер тағайындап отырады. 

– Болашақ спортшыларға қандай 
кеңес бересіз?

– Еңбек әрқашан ақталады. Жас 
спорт шыларға айтарым – ешқашан кері 
шегінбеңдер. Аянбай тер т�ге беріңдер. 
Ұтылып жатсаң: «мен әлі жаспын ғой» 
деген сылтауды ойдан алып таста. Кіш-
кентай кезден бастап, жеңіске ұмтылу 
керек. Сонда 19-20 жасыңда әлем чем -
пионы, Олимпиада чемпионы атанасың!

– *ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан К0ктем ҚАРҚЫН

Кезінде Жетісу �'ірінде жо-
март жандар негізін �ала$ан 
әй гілі Мамания мектебіні' �а-
лып тастырып кеткен ізгі ісі ке -
йінгі жылдары жал$асын тауып 
жат�аны �уантады. Сол кезе' -
дерде Маман ��т �рпа�тары да 
халы� арасында роман$а бәйге 
жариялап, саудамен айналы -
сып �аржыларын �айтарымды 
іске ж�мсап, �аза� байларына 
�лгі-�неге к�рсетіп кетті. Б�л игі 
іс Біләл С�леев, Ілияс Жан  с�-
гіров секілді �аза�ты' бір  туар 
�аламгерлерін �анат     тан дырса, 
Ар�а т�сінде ата�ты Ха сен А�ай 
мен 4аражан 5кі  баевтар да 
әдебиет пен мәде    ниетті' �р    -
кендеуіне с�белі �лес �ос�ан. 
Б�гінде осы бір дәст�рді' �айта 
�алыптасып жат   �аны к�п  ші   -
лікті' к�'ілінен шы�са, әде    -
биетші �ауым �шін �лкен �олдау 
болып отыр. К�ні кеше елорда 
т�ріндегі 6лтты� академиялы� 
кітапханада ел патриоттары 
мен руханият жа    нашырларыны' 
азаматты� жо  басы «Меценат» 
әдеби сый  лы  $ыны' ал$аш�ы 
же'ім пазы жа   зушы-публицист 
Шархан 4а  зы$�лды' «К�лпет» 
рома     ны  ны' таныстырылымы 
�тті. Б�л авторды бай�ауды' 
т�' $ыш лау     реаты атандыр$ан 
шы$арма.

«КҮЛПЕТ» – ҚАЛАМГЕРДІҢ«КҮЛПЕТ» – ҚАЛАМГЕРДІҢ
КӨРКЕМ ӘДЕБИЕТТЕГІ ДЕБЮТІКӨРКЕМ ӘДЕБИЕТТЕГІ ДЕБЮТІ

Ж.МҮСІЛІМ

Айта кету керек, әдеби романның 
авторы �мір бойы ай сайын 500 АҚШ 
доллары м�лшерінде сыйақы алып 
отырады. Тәуелсіз бәйгеде топ жарған 
шығарма туралы жүрекжарды пікір-
лерін айтуға жиналған белгілі қалам -
герлер «Роман – қаламгердің к�ркем 
әдебиеттегі дебюті» деп баға берді. 
Ав  тордың с�зінше, бұған дейінгі шы   -
ғармаларын тек кәсіби журналист ре   -

тінде публицистика жанрында жаз ған. 
Ал бұл к�ркем туындыны жазушы 
пан   демия кезінде жазып шыққан 
екен.

«Публицистика жанрында тоғыз 
кітап жаздым. Олардың барлығы жа-
рық к�рді. С�йтіп, жасым ұлғайған 
соң к�рген-білгенімді кесек шығарма 
арқылы к�рсетсем деген ой келді. 
Пандемия кезінде істейтін жұмыс бол-
мады. Ал мен бос отырғанды ұнатпай-
тын адаммын. Содан к�ркем туынды 
жазуды бастап, романымды бір жыл 
ішінде жазып бітірдім», – дейді Шар-
хан Қазығұл.

Автордың айтуынша, романның 
атауының �зіне үлкен мән берілген. 
Себебі кез келген туындының тақы  -
рыбы мен атауы оқырманға интрига, 
жұмбақ болып тұруы керек. Сондық -
тан да жазушы романға �згеше тақы -
рып ойлап тапқысы келген. Бұл үшін 
ол «Қазақ тілінің түсіндірме с�здігі-
мен» к�п жұмыс істеп, ең соңында 
«Жан азабы» мағынасын беретін 
«Күл    пет» с�зіне тоқталған. Бұл роман-
 ның лейтмотивіне де сәйкес келіпті.

Шараның тізгінін ұстаған Мемле  -
кет және қоғам қайраткері Сауытбек 
Абдрахманов: «Бұл – жаңа уақыттың 
жаңа кітабы. Перспективасы кең. Үш 
буынның �мірін қамтиды. Локация 
байлығы да бар. Онда қазақ әдебие-
тіндегі тым тосын тақырып к�терілген. 
Мысалы, Ауған соғысынан Америкаға 

қашқан қазақ азаматы сонда 30 жыл 
�мір сүріп, екі қоғамды салыстыруға 
мүмкіндік алып елге оралады. Осы 
оқи ғаның �зі әдебиетке жаңалық әке-
 ліп тұр. «Күлпет» романы әлеуметтік-
философиялық роман сыйпатына 
келеді», – дейді.

Mз кезегінде с�з алған жазушы-
драматург Роза Мұқанова да туын-
дының �зіне тән ерекшеліктерін тілге 
тиек етті. Романның жауапкершілігі 
жоғары екенін жеткізген қаламгер: 
«�ңгі ме, повесть жазып жүргендердің 
�зі романға келе алмайтын кезі бо-
лады. «Күлпет» романы – қазақ қо-
ғамындағы айтулы оқиғаның біре   гейі. 
Ешкімді қайталамайды, ой, сю жет 
ұр   лығы жоқ. Романда басқа фор ма, 
бас қа стиль бар. Ол адам жанының 
азаттығына ұмтылдырады. Ең басты -
сы, автордың тілі қарапайым әрі түсі-
нікті. Бүгінгі күннің оқырманына 
ың  ғайлы, жылдам оқылады, қара-
пайым тілмен күрделі нәрселерді тү -
сін  дірген шығарма. Бүгінгі оқырман 
жаңа кейіпкер, жаңа туындыны күтеді. 
Шархан – жаңа соқпақ салған ав-
тор», – деді.

Осыдан кейін жиналғандардың 
жо   ғары бағасын алған шығарма жаңа 
форматтағы жаңа романның тұсауы 
кесіліп, оқырманға жол тартты. Кітап-
тың алғашқы даналары салта   натты 
түрде Ұлттық академиялық кітапха  -
наға табыс етілді.

ӘРҚАШАН АҚТАЛАДЫӘРҚАШАН АҚТАЛАДЫ

Ризабек АЙТМҰХАН, Ризабек АЙТМҰХАН, 
Еркін күрестен әлем чемпионы:Еркін күрестен әлем чемпионы:

ЕҢБЕКЕҢБЕК

КӨГІЛДІР ОТЫНҒА 
ТЕГІН ҚОСЫП БЕРДІ

Жетісу облысында ауылдарды газдандыру жал$асуда. Инвесторлар жергілікті т�р$ындарды' 
жа$дайларына �арай м�мкіндігінше �олдау жасап отыр. К�ні кеше газ тасымалдау компаниясы 
�з есебінен ауылды� жердегі 50 пәтерлі т�р$ын �йді газ$а �осып, б�л ж�мыстар$а 2,5 млн те'ге 
ж�мсады. 

– К�пқабатты үй тұр ғын дарының 
басым б�лігі халықтың әлеуметтік 
осал топтарына жа тады, сондықтан 
облыс бас шы лығының тап сырмасы 
бойын ша біз инвес торлардан к�мек 
сұ радық. Жергілікті BSP-Group Ltd 
ЖШС газ тасымалдау ком па ниясы 
қол дау білді ріп, 2,5 млн теңге жеке 
қаржысын сал ды. Тиісті жұмыстар 
толықтай жүр гі зіліп, к�птен күткен 
к�гілдір отын пәтерлеріңізге беріліп 
отыр. Осы мүм кіндікті пай даланып, 
сіздерге тағы бір қуанышты жаңа-
лықты жет кізейін. Келесі жылдан 
бастап Балпық би ауы лы орта лық-

Жалпы, К�ксу ауданында 34 елді мекеннің 26-сы 
газдандыруға жатады. Қазір Балпық би, Теректі, 
Мұқыры, Бесқайнар, Жамбыл, Мәмбет, Аман гелді 

ауылдары газдандырылды.
Мұ сабек, Еңбекшіқазақ ауылдарын, 

К�ксу стансасын к�гілдір отынға қосу 
жұ мыстары жүргізіліп жатыр.

К�ксу аудандық тұрғын үй-ком-
муналдық шаруашылығы, жолаушылар 
к�лігі, автомобиль жолдары және тұр-
ғын үй инс пекциясы б�лімінің бас-
шысы Мәди Кәрібаевтың ай туын ша, 
жалпы аудан бойынша жеті елді мекен 
газдандырылған. Алдағы кезде Мұса-
бек ауылы да табиғи отынға қосы лады. 
Ал Балпық би ауылындағы ша ғын 
ауданда 200 пәтерлік к�пқабатты 
5 жаңа үйдің т�ртеуінің тұрғындары 
2019 жылдан 2023 жылға дейін бюджет 
есебінен газға кезең-кезеңімен қол 
жеткізді. Енді к�гілдір отын 5-ші к�п-
қабатты үйге тар тылды. Бұл үйлердің 
тұр ғындарына газ қостыру әр пә терге 
шамамен 35 мың теңге к� лемінде 
айналған болатын. Де генмен жеке 
ком   пания оны �з есебінен тегін қосып 
беруге ниет білдіріпті. 

пәтер лерді заң дастыру мә селесі де 
ше шіл ді, – дей ді тұрғын Ай ман Той-
шыбекова. 

К�пқабатты үйдің тағы бір тұр-
ғыны, зейнеткер, �мірінің к�п б�лігін 
қант қызылшасы алқап та рында �т-
кізген еңбек ардагері С.Тән ті баева да 
риза шылығын жеткізді. 

Жалпы, К�ксу ауданында 34 елді 
мекеннің 26-сы газ данды  руға жатады. 
Қазір Бал пық би, Те  рек ті, Мұқыры, 
Бесқайнар, Жам  был, Мәмбет, Аман-
гелді ауыл дары газдан дырылды. Мұ-
сабек, Ең бек шіқазақ ауылдарын, 
К�ксу стансасын к�гілдір отынға қосу 
жұ мыстары жүргізіліп жа тыр. Аудан-
ның барлық елді ме кені 2025 жылға 
дейін газ данды рылады деп жоспар-
ланған. 

Жетісу облысында барлығы 22 елді 
мекен газдандырылып, 288 мың адам 
газға қол жеткізді. Биыл жалпы со-
масы 22,9 млрд теңгеге газ тарату же-
лі лерін салу бойынша 22 жоба іске 
асырылуда,  соның нәтижесінде 
1 061 ша  қы рым желі салынады. Оның 
ішін де жыл соңына дейін 20 нысанда 
құрылыс-монтаж жұмыстарын аяқтау 
жос парланыпты. 

Болат АБАҒАН, 
Жетісу облысы 

тандырылған ыстық суға қо сылады. 
Қазір тиісті жобала рын дайын  дап 
жатырмыз, – деді аудан әкімі Мәр-
лен К�лбаев.К�ппәтерлі үй тұрғын-
дары да қуа нышын жасырмады. 

– Біз осы сәтті 7 жыл күттік. Қалай 
болғанда да к�рші к�п қабатты үйлер 
газға тегін қо сылды ғой. Сол себепті 
біздің үй ді де тегін қостыруын сұрап, 
осы мәселемен облыс әкіміне, аудан 
басшылығына жүгіндік. Тиісті к�-
мекті жасады. Газға қос ты руға қар-
жылай қолдау к�рсет кен кә сіп кер-
лерімізге тұрғын дардың аты нан алғыс 
біл діремін. Сондай-ақ біз тұратын 



�ыстан �ысылмай шыу �шін 
барлы� ��ірде жылу беру маусымына 
дайынды� ж�мыстары �лкен жауап-
кершілікті талап етеді. Соны� ішінде 
жыл сайын жылу �азанды�тары мен 
жылыту ��бырларын ж�ндеу, �ал пы-
на келтіру ж�мыстары �ата� с�ра-
лады. Б�л т�рыда Сыр ��ірінде де 
биылы жылу беру маусымына да-
йынды� ж�мыстары бекітілген жос-
пара сәйкес ж�ргізілуде. 

Жалпы, Қызылорда облысы бо-
йынша жылу желілерінің жалпы 
ұзындығы 208 шақырымды құрайды. 
Со ған орай биыл тозығы жеткен 8,9 ша-
қырым жылу желілерін жаңартуға рес-
публикалық бюджеттен 8 жоба қарас-
тырылып, оған 8 млрд теңгеге жуық 
қаржы б!лінген. Қазір жаңартуды қажет 
ететін жылу желілерінің 65 пайызы то-
лық ауыстырылды. Бұл ж!нінде Қызыл-
орда облысының #ңірлік коммуни-
кациялар қызметінің ақпарат алаңында 

облыстық Энергетика және тұрғын 
үй-коммуналдық шаруашылық басқар-
масының басшысы Болатбек Ысмағұлов 
мәлімдеді. 

– Біздің облыста 1 067 әлеуметтік 
нысан бар болса, оның 532-сі – білім 
беру, 247-сі – денсаулық сақтау, 288-і 
– мә дениет және спорт кешендері. 
Қазір әлеуметтік ма ңызы бар 20 нысан-
ның қазандықтарына ж!ндеу жұмыс-
тары жүргізілуде. Бұл жұ мыс тар жылу 
беру маусымына кедер гісін келтірмейді. 
Ал к!мір қо рына 
тоқталсам, ал да -

ғы жылу беру маусымына облыс 
бойынша барлығы 238 мың тонна қатты 
отын қажет. Оның ішінде облыс халқына 
205 мың тонна қатты отын қажет болса, 
әлеуметтік нысандарға 33 мың тонна 
к!мір керек. Бүгінгі күнге дейін облысқа 
80 мың тонна к!мір жеткізілді. К!мір 
бағасы маркаларына сәйкес, 17 мың 
теңгеден 22 500 теңге аралығында 
сатылып жатыр. Сондай-ақ алдағы 
жылу беру маусымына әлеуметтік 
нысандарға 17,1 мың тонна дизель отын 
қажет болса, оның 5,3 мың тоннасы 
жеткізілді, – деді басқарма басшысы.

А л  « Қ ы з ы л о р д а  ж ы л у э л е к т р -
о рталығы» МКК директоры Медет 
Усаин жылу беру маусымына байла-
нысты дайындық жұмыстары тиісті 
деңгейде жүргізіліп жатқанын алға 
тартады. Соған орай қыс мезгілінде 
жайсыздық туындамай тынына нық 
сенім білдіреді.

– Кәсіпорында жалпы 24 энергия 
к!зі бар. Сонымен қатар қала бойынша 
190 шақырым жылу желілері қамтылған. 
Жалпы, орталықтандырылған жылу 
жүйесіне 1 620 нысан қосылған. Кәсіп-
орынның негізгі және қосалқы қондыр-
ғы ларын ж!ндеу үшін арнайы Жол 
кар тасы жасалып, Энергетика министр-
лігімен бекітілген болатын. Осыған 
сәйкес, аталмыш жұмыстарға 1,7 млрд 
тенге қаржы қарастырылды. Қазір жос-

парға сәйкес жұмыстардың орындалуы 
96 пайыздай, – деді бұл жайында кә-
сіпорын директоры. 

Негізінен, кәсіпорында барлығы 24 
энергия к!зі бар. Сонымен қатар Қы зыл-
орда қаласы бойынша 190 шақырым жылу 
желілері тартылған. #ңірде орта лық-
тандырылған жылу жүйесіне 1 620 нысан 
қосылған. Бүгінде осы жылу жү йе лерінің 
48 пайызының тозығы жетіп тұр. 

Соған байланысты жылу маусымы 
қарсаңында ж!ндеу жұмыстарына 
барлығы 9,8 млрд теңге қаралса, жылу 
желілерін жаңғыртуға 8,2 млрд теңге 
б!лініпті. Оған 14 шақырымды құрайтын 
жылу жүйелері жаңғыртылып, ақаулар 
қалпына келтіріп жатқаны мәлім болып 
отыр. 

Алдағы жылу беру маусымына дайын-
дық барысы облыс әкімінің де назарынан 
тыс емес. Аймақ басшысы жауапты сала 
басшыларына әлеуметтік нысандар мен 
тұрғын үйлердің әзірлігін қатаң бақылауда 
ұстап, қажетті отын қорын уақытылы 
жеткізуді тапсырып отыр.

Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

Қызылорда облысы бо йынша 
жылу желілерінің жалпы 

ұзындығы 208 шақырымды 
құрайды. Со ған орай биыл тозығы 

жеткен 8,9 ша қырым жылу 
желілерін жаңартуға 

рес публикалық бюджеттен 
8 жоба қарас тырылып, оған 
8 млрд теңгеге жуық қаржы 

б�лінген. 
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Енді алматылы� полицейлер жол 
тәртібін б�зушыларды самокат ар�ылы 
�уып жете алады. Ірі мегаполиске м�ндай 
жа�ашылды�ты енгізуді� де �зіндік себебі 
бар. 

Алматы қаласында жыл басынан бері 
самокатпен 7 мыңға жуық заң бұзу дерегі 
тіркелген. 30 тамыздан күні бүгінге дейін 78 
адамға айыппұл салынған. Естеріңізде болса, 
Ішкі істер министрінің 2023 жылғы 31 тамыздағы 
бұйрығы бойынша Жол қозғалысы ережелеріне 
электросамокаттар мен мопедтерді мінуге 
қатысты !згерістер мен жаңадан толықтырулар 
енгізілген еді. Бұрын самокатшылар жол 
қозғалысына қатысушылар сияқты жазаланатын. 
Ал қазір жүргізушілер ретінде жазалау қарас-
тырылған. Алматы Полиция департаметінің 
дерегінше, әзірге бұл !згеріс сынақ режимінде 
бір ауданда ғана енгізілген. Ал қазір патрульдер 
тек жаяу жүргіншілер аймағына барады. Алайда 
жақын күндері осындай бірнеше мобильді топтар 
пайда болуы мүмкін. Олар қалалық саябақтар 
мен алаңдарды күзетеді.

– Кейде самокат мінгендер полицейлерден 
тротуар арқылы жүріп құтылуға тырысады. 
Dрине, полиция к!лігі тротуармен жүре алмайды. 
Кейбір жағдайда самокатшыны ұстауға 
инфрақұрылым мүмкіндік бермесе, полиция 
қызметкерлері құқықбұзушылықтарды жаяу 
қуып жетеді. Бұл мәселе қазір талқыланып 
жатыр. Саябақ аймақтарында енді құқықтық 
тәртіпті  қорғау  үшін полицейлерге 
самокаттар б!лінуі мүмкін, – дейді Алматы 
қалалық Полиция департаментінің ресми 
!кілі Салтанат Dзірбек.

Соңғы уақытта қалада само-
каттың әсерінен болған қайғылы 
фактілер к!бейген. Мәселен, 
биыл 8 айдың ішінде самокатқа 
қатысты 18 жол апаты тіркелген. 
Нәтижесінде, бір адам қаза тауып, 

17 адам жарақат алды. Ал мопед айдаушыларға 
қатысты апаттық оқиғалар саны 200-ден асып 
жығылады. Жалпы саны 223 жол апаты тіркелген. 
Екі адам қаза тауып, 240 адам жарақат алды. 
Шаһар к!шелерінде зулап !тетін самокатшыларға 
қатысты қарапайым к!лік жүргізушілері мен 
тұрғындардың да айтары жоқ емес. Тіпті, 
алматылықтар аса жоғары жылдамдықпен жүріп 
!тетін қос д!ңгелекті к!ліктің арқасында 
тротуарда алаңсыз жүруден қалғанын айтады. 
Авток!лік жүргізушілері мопедистердің 
белгіленбеген орындарда жолды кесіп !тіп, 
тоқтау сызығынан шығып жататынына наразы. 
Солардың бірі алматылық студент – Шұғыла 
Dбдібай. Ол қаладағы самокатшыларға қатысты 
бұл !згерісті қос қолдап қолдайтынын айтады. 

– Күніге мопед, самокат тізгіндейтін жандар 
қас-қағым сәтте к!лігіңнің тұсынан зу етіп !те 
шығады. Тіпті, бағдаршам сызығынан асып, 
қызыл түсінен !тіп кететіндер де жоқ емес, бар. 
#рескел қателік емес пе?! Бір адамның қателігінен 
біршама адам зардап шегеді. Аталмыш бастаманы 
қолдаймын. Жаңашылдық жол тәртіпсіздігін 
біржола тежей алмаса да, азайтса екен. 
Сақтандыру шаралары жүргізілсе екен. Жаяу 
жүргіншілер жолында самокат/мопед тізгіндеуге 
шектеу қойылса екен. Заң бәріне ортақ болса, 
к!ңіл де тыныш, тұрғындар да бейжай, полиция 
қызметкерлердің де жұмысы жеңілдер еді, – дейді 
ол. 

Ең қызығы, самокаттар к!лік ретінде алғаш 
рет 2018 жылы Париж к!шелерінде пайда болған 
еді. Бірнеше жылдың ішінде елде самокат саны 
15 мыңға дейін !скен. Бірақ араға уақыт салып 
самокаттың қауіпті тұстары да билік назарына 
ілінді. Оның басты себебі – к!ктемде париждік-
тердің референдумға қатысып, олардың 90%-ға 
жуығы жалға алынған электроскутерлерден 
толық бас тартуы еді. Биыл тамыз айының 

соңынан бастап Франция 
астанасы электро ску-
терлермен қоштасатынын 
хабарлады. Самокат !з 

дәуірін құрып,  халық 
арасында танымал болған 
сайын жайсыз фактілердің 

статистикасы тоқтамай тұр. 
Бізге де абай болу керек 

сияқты...

Алтынай 
БАУЫРЖАНҚЫЗЫ,

Алматы қаласы

Орал �аласында «�ам�ор» 
бел сен ді �за� �мір орталыы 
ж� мыс іс тейді. Ашыланына 
бар-жоы бес ай болан орта-
лы� б�гінде зейнеткер лерді� 
с�йікті ордасына айналды. 
Батыс �аза�стан облысы әкім-
дігіні� �олдауымен ашылан 
орталы�ты� негізгі ма�саты – 
�арияларды� уа �ытын тиімді 
�йымдастыру, белсенді �за� 
�мір с�ру салтын насихаттау. 
�азір орталы�та 500-ге тарта 
адам белсенді �за� �мір с�руді� 
�ыр-сы рын �йреніп ж�р. 

«Қамқор» белсенді ұзақ !мір сүру 
орталығы Үкіметтің «Белсенді ұзақ 
!мір» Ұлттық жоспары аясында 
ашылып отыр. Ұлттық жоспар 
2020–2025 жылдарға арналған. 

Жоспарда 9 бағыт бойынша 36 
іс-шара қарастырылған. Олардың 
барлығы аға буын азаматтарының 
!мір сүру сапасын, !мір ұзақтығын 
арттыруға, әлеуметтік және психо-
логия лық саламаттылыққа, әлеумет-
тік !мірге тартуға және т.б. бағыт-
талған.

Сол ұлттық жоспардың «Бос 
уақытты ұйымдастыру үшін жағдай 
жасау» бағыты аясында еліміздің 
барлық !ңірлерінде белсенді ұзақ 
!мір сүру орталықтарын ашу, қарт 
адамдар үшін мәдени-бұқаралық 
іс-шаралар !ткізу, қарттар күнін 
мерекелеуге арналған іс-шаралар 
!ткізу деген б!лігі бар. Осы Ұлттық 
жоспарда к!рсетілген жоспарды 
орындау мақсатында ашылған орта-
лық тың жұмысы қазір !те белсенді 
жүріп жатыр. 

– Орталықтың жұмыс істеп 
тұрғанына бес ай болды. Күніне 50-
60 адам келеді. Бұл жер қазір біздің 
зейнеткерлердің сүйікті орталығына 
айналды. Біздің зейнеткерлеріміз 
бұл жерде сурет салады, хор сабағына 
қатысады, сканденавиялық серуенге 
шығады, иогамен айналысады, жат-
тығу жасайды. 500-дей адам сурет 
са ба ғына тұрақты келеді, ал сканде-
н авия лық серуенге 300-ден астам 
зей нет кер қатысады. Олар таңда 
ер те мен табиғат аясында жүріп 
келеді, – дейді «Қамқор» белсенді 
ұзақ !мір сүру орталығының жетек-
шісі Айгүл Хасанғалиева. 

Бүгінде облыста 93 463 зейнеткер, 
14 Ұлы Отан соғысының ардагері 
бар. 

#мір бойына бала бағып, уақыт-
тарын балаға арнаған біздің қария-
ларымыз қазір уақытты тек !здеріне 
арнап жүр. Олар таңда осы орталыққа 
келуге асығады. Орталықта мейір-
бейке және жаттықтырушылар жұ-
мыс істейді. 

Мейірбикенің жұмысы таңда 
орталыққа келген қариялардың қан 
қысымын !лшеуден басталады. 
Күнде таңертең қариялардың қан 
қысымы !лшеніп, арнайы журналға 
тіркеліп отырады. Араға уақыт са-
лып үлкен кісілердің қан қысымы-
ның реттелгені байқалады, – дейді 
орталық қызметкерлері. Мұны қыз-
мет алушылардың !здері де растап 
отыр. 

– Жасым – 80-де. Қан қысымым 
200-220 болып к!теріліп кете бере-
тін. Балаларым «бір жерде құлап 
қаласың» деп, к!шеге жіберуден 
қор қатын. Осы орталыққа келгелі 
қан қысымы дегенді ұмыттым. Ал 

қазір 120-дан аспайды. Себебі жат-
ты ғулар жасатады, сурет саламыз, ән 
айтамыз. Жақсы достар тауып ал-
дым, шын айтсам, осындай жолмен 
ауруымнан айығып кетемін деп ой-
лаған жоқпын. С!йтсем, бәрі 
к!ңілде, жан қалауында екен ғой. Біз 
қазір бір отбасы сияқты болып кет-
тік. #зімді 50-дегі адам сияқты сезі-
немін, – дейді Зоя Абдрахманова. 

Қариялардың қан қысымы !л-
шен ген соң бірден табиғат аясына 
кетеді. Олармен бірге жаттықтырушы 
бірге шығады. 

Жаттығу шаралары к!біне Хан 
тоғайында және Орал қалалық 
мәдениет және демалыс саябағында 
!теді. 

– Зейнетке шығып, үйде отырып 
қалған үлкен кісілер үшін бұл жер 
таптырмас орта. Мен !зім 45 жыл 
мұғалім болған адаммын. #мір 
бойына бала оқыттық. Одан !з 
баламызды !сірдік, немере бақтық. 
Мына орталықты естіп күніне 2-3 
сағат тек !зіме уақыт арнайын деп 
шештім, ол ойым жақсы болды. 
Қазір жаным тыныш, әдемі орта, 
керемет достар таптым, үлкейгесін 
ортаң сирейді ғой, шүйіркелесетін 
адам іздейсің. Біз осының бәрін осы 
орталықтан таптық. Орталықты 
ашып берген әкімдікке рахмет, – 
дейді Жанна Нүсупова.

Орталықта хор сабағы, сурет салу 
және еңбек сабағы жүреді. Қариялар 
шығармашылық қабілеттерін шың-
дап қол !нермен айналысады. Бұдан 
б!лек, атаулы мерекелерге орай 
арнайы шаралар ұйымдастырылып 
тұрады. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

ҚАРИЯЛАР 
БЕЛСЕНДІ ӨМІР 
САЛТЫН ҚОЛДАЙДЫ

САМОКАТПЕН �УАДЫСАМОКАТПЕН �УАДЫ

СОТҚАРЛАРДЫСОТҚАРЛАРДЫ
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Жылу маусымынаЖылу маусымына
ДАЙЫНДЫҚ ҚЫЗУ

пара сәйкес ж�ргізілуде. 

Жалпы, Қызылорда облысы бо-
йынша жылу желілерінің жалпы 
ұзындығы 208 шақырымды құрайды. 
Со ған орай биыл тозығы жеткен 8,9 ша-
қырым жылу желілерін жаңартуға рес-
публикалық бюджеттен 8 жоба қарас-
тырылып, оған 8 млрд теңгеге жуық 
қаржы б!лінген. Қазір жаңартуды қажет 
ететін жылу желілерінің 65 пайызы то-
лық ауыстырылды. Бұл ж!нінде Қызыл-
орда облысының #ңірлік коммуни-
кациялар қызметінің ақпарат алаңында 

тары жүргізілуде. Бұл жұ мыс тар жылу 
беру маусымына кедер гісін келтірмейді.
Ал к!мір қо рына
тоқталсам, алдададад -

жылу беру маусымына әлеуметтік 
нысандарға 17,1 мың тонна дизель отын 
қажет болса, оның 5,3 мың тоннасы 
жеткізілді, – деді басқарма басшысы.

А л  « Қ ы з ы л о р д а  ж ы л у э л е к т р -
о рталығы» МКК директоры Медет 
Усаин жылу беру маусымына байла-
нысты дайындық жұмыстары тиісті 
деңгейде жүргізіліп жатқанын алға 
тартады. Соған орай қыс мезгілінде 
жайсыздық туындамай тынына нық 
сенім білдіреді.



Наурызбек САРША

Марафонға қатысушыларға Ұлы дала 
рухын сезінуге және киелі жерлеріміз – Жошы 
хан, Алаша хан кесенелері, түркі руханиятының 
бесігі Түркістан қаласы сияқты тарихи орын-
дарға зиярат жасауға мүмкіндік туды.

Дүбірлі доданың жабылу салтанаты «Түр-
кіс тан-арена» стадионы маңында ұйымдас-
тырылды. Салтанатты шарада «AMANAT» 
партиясының атқарушы хатшысы Дәулет 
Кәрібек, Туризм және спорт вице-министрі 
Сәрсен Құранбек, Түркістан облысы әкімі 
аппаратының басшысы Еркеғали 1лімқұлов, 
Ұлттық спорт қауымдастығының президенті 
Исламбек Салжанов, JORYQ ат спорты феде-
рация сының президенті Бақытжан Тұрлы-
беков құттықтау с4з с4йлеп, жеңімпаздар мен 
жүлдегерлерді марапаттады.

«AMANAT» партиясының Атқарушы хат-
шысы Дәулет Кәрібек бәйге дүбірі күн 4ткен 
сайын алысқа тарап жатқанын атап 4тті.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев ұлттық құндылықтарымызды дәріп-
теуге ерекше маңыз б4ліп отырғаны белгілі. 
Бұл орайда ұлттық спортымыздың да тарихи 
орны т4рде екенін атап 4ткен ж4н. «AMANAT» 
партиясының қолдауымен 4ткен бүгінгі «Ұлы 
дала жорығы» марафон-бәйгесі – осы бағытта 
атқарылып жатқан ауқымды шаралардың бірі. 
Бұл  ел мерейін асырған, рухымызды к4терген 
дүбірлі дода болды. Біздің қажырлы азаматтар 
мен қайсар қазанаттар батыр бабаларымыздың 
рухын жаңғыртты. Бірте-бірте бұл жорық үл-
кен бәсекенің, ұлттық сана-сезімді жаңғырту-
дың алаңына айналады деп ойлаймын», – деді 
партияның Атқарушы хатшысы.

Ұлттық спорт қауымдастығының прези-
денті Исламбек Салжанов Мемлекет басшы-
сы ның тікелей назарының арқасында  ұлттық 
спортқа ерекше к4ңіл б4лініп жатқанын айта 
кетті.  «Мемлекет басшысы келер  жылы 
Астанада 4тетін V дүниежүзілік к4шпенділер 
ойынына да айрықша назар салып отыр. «Ұлы 
дала жорығына» қатысқан шабандоздар к4ш-
пенділер ойынында олжа салады деген сенім-
демін» деп айтты 4з құттықтау с4зінде.

14-кезеңнің қорытындысы бойынша 
Жеті су облысының командасы жеңімпаз 
атанды. Одан кейін мәре сызығын ақт4белік 
шабандоздар кесті. Ал Алматы қаласының 
коман дасы  мәреге үшінші болып жетті. Ең 
қысқа уақыт ішінде жеткен Жетісу облысының 
командасы бас жүлде – 18 млн теңге к4лемін-
дегі жүлдемен марапатталады. Ақт4бе облысы 
командасы 2-ші орын үшін – 16 млн теңге, ал 
3-ші орын иегері Алматы қаласының коман-
дасы 9 млн теңгені қанжығасына байлады. 
Т4решілер шешімімен, мәреге 4-інші болып 
келген Абай облысының командасына 5 млн 
теңге берілетін болды. Марафонға қатысушы-
ларға Ұлы дала рухын сезінуге және киелі 
жерлеріміз – Жошы хан, Алаша хан кесенелері, 
түркі руханиятының бесігі Түркістан қаласы 
сияқты тарихи орындарға зиярат жасауға мүм-
кіндік туды.

Он т�ртінші күннің қорытындысы бойын ша 
командалардың жалпы уақыты:

Жетісу облысы – 93 сағат 47 минут 
43 секунд;
Ақт�бе облысы – 95 сағат 06 минут 
37 секунд;
Алматы қаласы – 104 сағат 23 минут 
57 секунд;
Абай облысы – 112 сағат 12 минут 
46 секунд.

Сонымен қатар бұл кезеңде Маңғыстау 
облысының Адай жылқысы рекорд жасады. 
«Рекорд» командасындағы 21 жастағы Мағжан 
Абдолұлы 1 300 шақырымның соңғы 50 
шақырымын бағындыруға таңғы сағат 7:10-да 
аттанып, Түркістандағы мәре сызығын 08 

сағат 44 минут 09 секундта бірінші болып 
кесті. Астанадан Түркістанға дейінгі 1300 
шақы рымды бастан-аяқ 1 атпен еңсеруді 
мақсат еткен «Рекорд» командасының құ-
рамы Астана қаласы, Маңғыстау мен Жетісу 
облыстарының шабандоздарынан құралған.

Мәреге жетісулық шабандоз екінші 
болып келсе, артынша астаналық шабандоз 
жетіп, «Рекорд» командасы діттеген мақсатын 
ор6ын дады. 1 300 шақырымды 1 атпен 
бағындырған азаматтар 1-орын үшін 2,5 
миллион теңге, 2-орынға – 2 миллион теңге, 
3-орынға 1,5 миллион теңге к4лемінде 
сы йақы алады.

«Рекорд» командасының нәтижесіне 
тоқтал сақ, Маңғыстау облысының жылқысы 
1300 шақырымды 98 сағат 44 минут 47 
секундта бағындырды. Ал Жетісу облысының 
тұлпары 100 сағат 04 минут 34 секундта ең-
серді. Үшінші, астаналық сәйгүліктің уақыты 
104 сағат 28 минут 11 секундты құрайды.

Сонымен бірге командасы жарыстан шы-
ғып қалса да, жорықты 4з еркімен жалғас-
тырып, 1 300 шақырымды жеке дара бағын-
дырған 10 шабандоздың әрқайсысына т4ре-
шілер шешімімен 1 миллион теңге к4леміндегі 
қаржылай сыйлық бекітілді.

Бұл ғана емес, екі апталық аламанға қаты-
сып, аттылы шабандоздармен бірге 1 300 
шақырымды бағындырған Бейнеу ауданының 
тумасы, Қазақстанның құрметті құрылыс-
шысы, елге белгілі велошабандоз Раббим 
Борашовқа да т4решілер «Ең үздік жанкүйер» 
номинациясын белгіліп, 1 млн теңге 
к4лемінде қаржылай сыйлық тағайындады. 
Айта кету керек, Маңғыстаудың «К4кмойнақ» 
коман дасына жанкүйер велошабандоз бұған 
дейінгі марафон-бәйгеге қатысып, Түркістан-
ға дейін гі 1 200 шақырымды бағындырған еді.

«Жорық» ат спорты федерациясының 
пре зиденті, жоба  авторы Бақытжан Тұрлы-
беков келесі жылы Астанада дүниежүзілік 
к4шпен ділер ойынында жоба жетекшілері 
ұзақтығы 400 шақырым болатын халықаралық 
бәйге 4ткізуді ұсынып отырғанын айтты. 
«Егер жоба қолдау тапса, жарыс Солтүстік 
Қазақстан облысындағы Ботай мәдениетінен 
басталып, елорда іргесіндегі Бозоқ қала-
шығында түйінделетін болады», – дейді ол. 

«Ұлы дала жорығы» республикалық мара-
фон-бәйгесінің бас серіктесі  Sport Qory 
тури зм индустриясы мен спортты қолдау 
қоры екенін айта кеткен ж4н.
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Салтанатты жиынға ЕҰУ-дың 
бас  қарма мүшесі – Ғылым, ком-
мер  цияландыру және интер-
национал   дандыру ж4ніндегі про-
ректоры Жан на Құрман ғалиева, 
Бас редак тор лар клубы ның пре-
зиденті, сенатор Бибігүл Жексен-
бай, ЕҰУ-дың Журналис тика 
және саясаттану факуль тетінің 
деканы, профессор, алаш танушы 
ғалым Қайрат  Сақ,  бей не-
құттықтау жолдаған журна лист, 
сенатор Нұрт4ре Жүсіп, экс-
сенатор Мұ хамбет К4пей, фи-
лология ғылым дарының док торы, 
профессор Се рік  Негимов, 
академик, фило логия ғылым-
дарының докторы, профессор, 
«Қазақ газеттері» ЖШС бас ди-
рек  торы Дихан Қамзабекұлы, 
жазушы-драматург  Жолтай 
1лмашұлы, қоғам қайраткері 
1кім Ысқақ, Ұлытау ауда ны ның 
құрметті азаматы Серік Ті леу баев, 
«Қазконтент» АҚ бас қарушы 
директоры Махат Садық, Ұлытау 
о б л ы с ы н ы ң  ә к і м і  Б е р і к 

1бдіғалидің құттықтау ха тын 
оқып берген журна лист  1уес бай-
дың Қана ты, ғалым Шах маран 
Сейілов, Астана қаласы мемлекет-
тік ар хиві нің ғылыми-зерттеу 
және ақ  па раттық-түсін діру жұмы-
сы қыз меті нің басшы сы Ғазиза 
Иса хан және жиынның тізгінін 
қолы на ұстаған Бас ре дак торлар 
клубы ның 1-ші вице-президенті, 
про фессор Мұрат бек Тоқтағазин 
секілді бірқатар қа лам ұстаған 
қауым қатысты. Lз кезе гінде с4з 
алған қатысушылар автор дың 
адами болмысын, қай рат керлік 
қы рын ерекше атап 4тті. Қалам-
гердің ұлттық руха ниятқа қосқан 
4лшеусіз еңбегі, сая саттану мен 
медиа саласын дамытуға қосқан 
сүбелі үлесін де жоғары бағалады.

Сондай-ақ жиынға аймақтар-
дан ат арылтып келгендер де 
болды. Олар дың бірі – Ұлытау 
облысынан «Ұлытау» телерадио-
компа ниясының кре ативті ди рек-
торы, Ұлытау облыстық мәс ли -

хатының депутаты, журналист 
Базаркүл Үмбетова. Lз кезегінде 
с4з алған ол таныстырылымның 
алдында кітап авторы туралы 
жылы естелік тері мен б4лісті. Кен-
жеболат Махмұт ұлының тұл ғалық 
сипаты туралы әзірлеген к4лемді 
бейнехабарын «Ұлытау» облыстық 
телеарна эфирі нен к4рермендерге 
к4рсетуді мақсат етіп отырғанын 
жеткізді.

Алқалы жиын соңында кітап-
тың таныстырылымын 4ткізуге 
тікелей мұ рын дық болып, Кен же-
 болат Мах мұт ұлының рухани 
мұрасын жинақ  етіп құрастырған 
жұбайы Т4кен Қорғанбекова 
жиналған жұртқа жылы лебізін 
білдіріп, алғысын айт ты.  Оның 
с4зінше, 467 беттен тұра тын кітап 
отбасылық қаражатқа шы ға рыл-
ған. С4з арасында Т4кен Қорған-
бекова жинақтың 50 да на сын 
ЕҰУ-дың кітапхана сына, 50 
данасын Ұлттық ака демия лық кі-
тапхана қо ры на сый ға тарт қанын 
жеткізді. Са на лы ғұмырын журна-

лис тика мен сая саттануға арнаған 
автордың к4р ген-білгені жас 
ұрпаққа азық болмақ. Lйт кені бұл 
туынды жур налистика, саясаттану 
ма ман дығы бойынша білім алып 
жүр ген жастарға прак тика лық оқу 
құралы, рухани олжа бо лары 
анық. Айта кету керек, «Фоли ант» 
баспасынан 500 данамен жа рыққа 
шыққан кітапта Кенже болат Жол-
ды байдың соңғы жылдары отан-
дық баспас4зде қазақ және орыс 
тілдерінде жа рық к4рген мақала-
лары, сұхбат тары, ой-толғамдары 
топтас тырылып берілген екен. 
Сондық тан бес б4лімнен тұратын 
кітап тан келешек оқырман ел 
дамуы мен қоғамдағы түйткілдер 
туралы ой-тұжырымдарын, 4зек ті 
тақы рыптарға арналған сұхбат-
тарын, шетел сапары туралы жаз-
ба  ларынан 4з қажетін тауып, 
автор жайлы жылы естелік терді 
оқуға мүмкіндік ала алады. 

Ж.АСҚАРБЕК 

19 қыркүйекте «Ұлы дала жорығы» марафон-бәйгесінің 14-кезеңі 
аяқталып, еліміздің рухани астанасы Түркістан төрінде 

жеңімпаздар анықталды. Жалпы, 5-19 қыркүйек аралығында 
марафоншылар елордадан Түркістан қаласына дейін 1 300 

шақырымнан аса қашықтықты басып өтті. Марафон 14 сатыға 
бөлінген.  Оған еліміздің 19 өңірінен  1 командадан 

қатысты. 

АЯҚТАЛДЫАЯҚТАЛДЫ

Ең қысқа 
уақыт ішінде жеткен 

Жетісу облысының командасы 
бас жүлде – 18 млн теңге 

к�лемін дегі жүлдемен 
марапатталады. Ақт�бе облысы 

командасы 2-ші орын үшін – 16 млн 
теңге, ал 3-ші орын иегері Алматы 

қаласының коман дасы 9 млн 
теңгені қанжығасына 

байлады. 

АВТОРДЫҢ 
ЕКІНШІ ҒҰМЫРЫ 
БАСТАЛДЫ

Бір жыл б	рын �мірден �ткен журналист, публицист әрі 
саясаттанушы Кенжеболат Жолдыбайды� «�ркімні� 
жолы – әрт!рлі сапар» атты жа�а шы"армасы к�пшілікке 
таныстырылды. Бас редакторлар клубы мен Л.Гумилев 
атында"ы Еуразия 	лтты( университетіні� Журналистика 
және саясаттану факультеті бірлесіп �ткізген таныс-
тырылым"а астаналы( журналистер, (аламгерлер жи-
налды.

19 қыркүйекте «Ұлы дала жорығы» марафон-бәйгесінің 14-кезеңі 
аяқталып, еліміздің рухани астанасы Түркістан төрінде 

жеңімпаздар анықталды. Жалпы, 5-19 қыркүйек аралығында 
марафоншылар елордадан Түркістан қаласына дейін 1 300 

шақырымнан аса қашықтықты басып өтті. Марафон 14 сатыға 
бөлінген.  Оған еліміздің 19 өңірінен  1 командадан 

қатысты.««¦¦ë ä  æîƒ»:ë ä  æîƒ»:
АЛАМАНАЛАМАН

/аза(станды( арулар ірік-
теу кезе�інде мәре сызы"ын 
т�ртінші болып кесіп, финал"а 
жолдама алды.

1йелдер арасындағы т4рттік 
жарыста ел намысын қорғаған 
Ан  жела Полянина, Мелани Жаку-
пова, Мария Чернец пен Светлана 
Германович Азия ойындарының 

алтын жүлдесі үшін таласады. 
Қазақ стандық арулар іріктеу ке-
зеңінде мәре сызығын т4ртінші 
болып кесіп, финалға жолдама 
алды. 

Отандастарымыздың уақыт 
к4рсеткіші – 7 минут 3.37 секунд. 
Академиялық ескек есуден әйел-
дер арасындағы т4рттік жарыстың 
финалы 25 қыркүйек күні 4теді.

ЕСКЕК ЕСУДЕН 
ФИНАЛҒА ШЫҚТЫ
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